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už od 39 eur!

UTOROK - SOBOTA 18 - 24 h..4 h.

Bratislava l Rezervácie: +421 2 5443 25 37

Najširší sortiment slovenských a zahrani ných vín, 
prémiových ko akov, rumov a prírodných destilátov. 

príjemné posedenie 
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firemných a rodinných
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Vstupné na kúpaliská sa tento rok nezvyšuje str. 5

Mestská pláž štartuje Mestská pláž štartuje 
vo štvrtok 5. júnavo štvrtok 5. júna

Mestská Magio pláž má 
byť opäť symbolom 

leta od 5. júna. Na tento 
dátum je naplánované jej 
ofi ciálne otvorenie. Pôjde 
už o ôsmy ročník obľú-
beného letného projektu 
na Tyršovom nábreží. Aj 
tento rok prinesie viacero 
noviniek.
 Magio pláž bude už tra-

dične logicky členená na od-

dychovú a športovú zónu, 

priestor pre deti, občerstve-

nie, zábavu a ďalšie aktivity. 

Novinkou tohto ročníka bude 

okrem iného centrum krea-

tivity a inovácií, v ktorom sa 

budú organizovať pravidelné 

workshopy a kreatívne diel-

ne. Detská zóna bude väč-

šia o interaktívny program 

a o najmenších sa budú den-

ne starať animátori. Rozširuje 

sa aj ponuka jedál. Výpočet 

všetkých noviniek týmto zďa-

leka nekončí, organizátori ich 

však zverejnia až pred otvore-

ním pláže. Magio pláž otvoria 

5. júna o 18:00 h Martin 

Valihora & Funk Unit feat. 

Anita Soul & Rytmus. Vstup 

na pláž bude pre všetkých 

bezplatný.

(red, rl)

Z časti Radlinského 
ulice by mohla byť 

po sprístupnení a pre-
vádzkovaní integrovanej 
zastávky MHD vylúčená 
osobná doprava. Myslí si 
to hlavný dopravný inži-
nier mesta Tibor Schlos-
ser. Stále je to podľa 
neho ale otvorená otázka. 
 Ako uviedol pre Brati-
slavský kuriér, projekt je pri-
pravený tak, že sa opäť povolí 
prejazd áut cez Radlinského 
ulicu, popred daňový úrad. 
Až prax podľa neho ukáže, 
čo je výhodnejšie. Pripome-
nul, že už v súčasnosti trvá 

Mesto chce Radlinského bez áut, 
dopravný inšpektorát je proti

obmedzenie pre automobi-
lovú dopravu kvôli výstavbe 
a niekoľko týždňov ešte po-
trvá. Postupne sa podľa neho 
dopravná situácia štandardi-
zuje a uvidí sa, ako sa mesto 
Bratislava a Krajský doprav-
ný inšpektorát rozhodnú. 
„V tomto máme rozdielny 
názor. Ja osobne si myslím, že 
by sme tam už automobilovú 
dopravu nemali pustiť. Môže 
sa vypnúť aj svetelná signa-
lizácia na Floriánskom ná-
mestí,“ tvrdí Tibor Schlosser. 
Integrovaná zastávka podľa 
neho vytvára nový verejný 
priestor aj keď v tomto prí-

pade je orientovaný viac na 
technické riešenie. Ulica tu 
nie je veľká a ani široká. „Rie-
šenie je však prístupnejšie 
a pohodlnejšie pre obyvate-
ľov  využívajúcich MHD a tá 
by mala byť vždy preferova-
ná aj na úkor individuálnej 
dopravy,“ myslí si Schlosser. 
Ako dodal, je potrebná trpez-
livosť. „Ak máme na riešenie 
rôzny názor, sám život nám 
určite dá tú správnu odpo-
veď. Nemali by sme radikálne 
trvať na určitom názore“. 

(pokračovanie na str. 2)

Americké 
veľvyslanectvo 
sa presťahuje

Americká ambasá-
da, ktorá sídli na 

Hviezdoslavovom námes-
tí, sa bude sťahovať. Plot 
na Paulínyho ulici však 
pravdepodobne zostane 
ešte niekoľko rokov. Veľ-
vyslanectvo si plánuje 
postaviť novú budovu, 
čo však podľa odhadov 
ambasády môže trvať aj 
5-6 rokov. Mestskí poslanci 

minulý týždeň rokovali o pre-

dĺžení nájmu plochy na Paulí-

nyho ulici, na ktorej je posta-

vené bezpečnostné oplotenie 

veľvyslanectva. To si poze-

mok prenajalo v roku 2005 a 

vo februári budúceho roku 

mal nájom vypršať. Mestskí 

poslanci však nájom predĺ-

žili do augusta 2016. Plot 

okolo ambasády na pozem-

ku ale môže zostať aj dlhšie. 

V zmluve na predĺženie náj-

mu bude aj možnosť rokovať 

o ďalšom predĺžení, veľvysla-

nectvo však do augusta 2016 

musí preukázať vzťah k novej 

budove alebo pozemku, na 

ktorom chcú stavať. Ak chce 

veľvyslanectvo naozaj posta-

viť novú budovu, musí tiež 

predložiť projekt a zoznam 

krokov, vedúcich k získaniu 

stavebného povolenia. Okrem 

tejto požiadavky poslanci 

podmienili predĺženie nájmu 

aj povinnosťou ambasády od-

strániť spoza plota parkovacie 

miesta. Po vysťahovaní 
veľvyslanectva by mesto 
budovu chcelo využívať 
na spoločenské a kultúr-
ne podujatia. 

(pj)

Spory o škôlku na Exnárovej 
defi nitívne skončili
Po viacročných rokova-

niach a sporoch sa mi-

nulý týždeň o osude škôlky 

na Exnárovej ulici rozhodlo 

defi nitívne. Mestskí poslanci 

schválili zverenie budovy MŠ 

Exnárova do správy mestskej 

časti Ružinov, ktorá chce in-

vestovať do rekonštrukcie 

priestorov škôlky. Budova 

základnej umeleckej školy, 

ktorá tu taktiež sídli, zostane 

v správe ZUŠ. „Toto riešenie 

vzniklo rozdelením objektu, 

kde spoločne sídlia škôlkari 

a umelci, na dve samostatné 

budovy s vlastnými súpisnými 

číslami. Mestskí poslanci už 

predtým schválili toto rieše-

nie s tým, že ZUŠ Exnárova 

dostane časom nové sídlo v 

budove na Uránovej ulici, kde 

by mala viac miesta pre svoju 

činnosť,“ vysvetľuje hovorkyňa 

Ružinova Miroslava Štrosová. 

Ružinov chce prispieť aj na re-

konštrukciu umeleckej školy 

sumou 250 tisíc eur. „Zruše-

nie škôlky by bola nesmierna 

škoda, investovali do nej aj 

rodičia a v situácii, keď v Bra-

tislave chýbajú stovky miest 

v materských školách, by to 

bolo priam absurdné. Ob-

zvlášť, keď tu škôlka funguje 

47 rokov,“ uviedol starosta Ru-

žinova Dušan Pekár. 

(bak)
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Na Žilinskej chcú zachovať trhovisko
Združenie Local Act 

v apríli tohto roku pod-
nietilo vznik Iniciatívy za 
zachovanie trhoviska, 
oslovením rôznych ľudí, 
ktorí sa v minulosti či 
v súčasnosti k potrebe 
jeho zachovania vyjad-
rovali, alebo pre jeho zá-
chranu podnikali konkrét-
ne kroky.
 Dôvodom vzniku spo-
ločnej iniciatívy je popri zá-
chrane trhoviska dosiahnu-
tie synergického efektu pri 
zdôrazňovaní jeho významu 
pre život v štvrti. Prvým kro-
kom Iniciatívy bolo opätovné 
spustenie existujúcej petície 
za zachovanie trhoviska, kto-
rú k dnešnému dňu podpísa-
lo viac ako 3500 signatárov. 
Členovia združení v iniciatíve 
ďalej sformulovali občiansku 
výzvu, ktorou oslovili starost-
ku Starého Mesta. Vo výzve 
ponúkajú nielen návrhy kon-
krétnych riešení smerujúcich 

k udržaniu trhoviska na pô-
vodnom mieste, resp. v naj-
bližšom okolí, ale i blízku spo-
luprácu pri dosiahnutí tohto 
cieľa.
 V texte výzvy okrem iného 
uvádzajú: „Trhovisko má na 
tomto mieste dlhú tradíciu. 
Počas rokov jeho fungovania 
sa vytvorili pevné, dokonca 
medzigeneračné väzby medzi 
predávajúcimi a kupujúcimi, 
no zároveň je to vzťah veľmi 

Na celkovú rekonštrukciu mestských hradieb 
je potrebných asi 400-tisíc eur
Bratislavské hradby sa 

rozpadajú pred očami 
Bratislavčanov. Je jas-
né, že ich upratovanie 
dobrovoľníkmi, aj dobre 
mienené, nič nezmení na 
skutočnosti, že na ich ge-
nerálnu opravu by mesto 
potrebovalo 400-tisíc eur. 
Potvrdil to magistrát.  
 Aj keď vedenie mesta ho-
vorí o možnom sprístupnení 
mestských hradieb už dlhšiu 
dobu, skutočnosť je taká, že 
ich otvorenie verejnosti musí 
predchádzať rekonštrukcia. 
Tá zaistí bezpečnosť návštev-
níkov. Aj letmý pohľad zvonka 
totiž ukazuje, že hradby nie sú 
asi v tomto stave bezpečné. 
Magistrát nás informoval, že 
v súčasnosti zveruje hradby 
mestskej organizácii Generál-
ny investor Bratislavy (GIB). 
Hneď po tom má byť ob-
jednaný stavebno-tech-
nický posudok, na základe 
ktorého bude mesto pres-
ne vedieť, v akom stave 
hradby sú. Magistrát tvrdí, 
že od júla 2013 bola odstrá-
nená zhnitá drevená ochodza, 
odstránené narušené tehly pri 
Vtáčej bašte, opravené schody, 
odstránená náletová drevina 
a pod. „Sprístupnenie verej-
nosti plánujeme len v tých 
častiach hradieb, v ktorých 

Mesto chce Radlinského bez áut, 
dopravný inšpektorát je proti
 Z bratislavského krajské-
ho dopravného inšpektorátu 
(KDI) sme dostali informáciu, 
podľa ktorej tento úsek nie 
je dôvod uzatvárať, nakoľ-
ko Radlinského ulica je 
súčasťou tzv. Račianskej 
radiály. „KDI v Bratislave 
sa nestotožnil s návrhom 
vo veci vylúčenia indivi-
duálnej automobilovej do-
pravy aj z toho dôvodu, že 
v prípade zákazu vjazdu 

tejto vozidlovej dopravy 
magistrát nezabezpečil 
vytvorenie novej alterna-
tívnej trasy“. Podľa polície 
stavebné a dopravno-tech-
nické vybavenie zastávky 
tzv. viedenského typu navyše 
umožňuje takúto zastávku 
spojazdňovať. Nastupovanie 
a vystupovanie cestujúcich 
cez ulicu fungovalo aj dote-
raz. „Zastávka však dlhodobo 
nebola vyznačená riadnym 
vodorovným značením a ma-

(dokončenie zo str. 1) gistrát ani po opakovaných 
výzvach KDI neobnovoval 
toto značenie, čím bola ohro-
zovaná bezpečnosť cestnej 
premávky. KDI preto podpo-
ruje vybudovanie zastávky, 
ktorá bude stavebne vyvýšená 
na úroveň priľahlého chod-
níka, lebo toto riešenie zvýši 
bezpečnosť cestujúcich osôb 
pri nastupovaní, resp. vystu-
povaní z vozidiel MHD,“ uvá-
dza dopravný inšpektorát.

(rl)

sme realizovali opatrenia na 
zvýšenie bezpečnosti,“ infor-
muje magistrát. Na otázku, či 
mesto podalo žiadosť o grant, 
alebo fi nančný príspevok na 
opravu hradieb, magistrát od-
povedal kladne s tým, že išlo 
o grant v rámci výzvy Obnov-
me si svoj dom na Minister-
stvo kultúry. „Výsledok zatiaľ 
nevieme. V rozpočte hlavného 
mesta je vyčlenených 20 tisíc 
na stavebno-technický po-
sudok a nevyhnutné sanácie. 
V rozpočte Bratislava tourist 
board je schválených 30 tisíc 
na zakúpenie vybavenia a or-
ganizovanie podujatí,“ uviedlo 
mesto. 
 Celkovú výšku ná-
kladov na rekonštrukciu 

mestských hradieb ukáže 
stavebno-technický po-
sudok. Odhady mesta ho-
voria o tom, že keby malo 
dôjsť ku kompletnej obno-
ve a vybaveniu potrebou 
infraštruktúrou, išlo by 
o 400 tisíc eur, sanačné 
práce by stáli približne 
30 - 40 tisíc eur. „Viaceré 
práce sa dajú urobiť v mini-
malistickej verzii, teda urobiť 
základné sanačné práce tak, 
aby mesto mohlo v prvej eta-
pe otvoriť pre verejnosť aspoň 
časť hradieb,“ dodal magistrát. 
Je ale otázne, či také malé 
hradby, akými tie bratislavské 
sú,  je možné a potrebné otvá-
rať na etapy.

(rl)

O PKO by mohlo 
byť referendum
Jarmila Tvr-
dá (KDH):
My sme nero-
kovali o tom, 
že by sme mali 
o PKO opäť 
rozho dov ať . 
V tejto chvíli 
nemáme zmenu stanoviska 
k tejto kauze. Pred asi dvoma 
rokmi alebo dva a pol rokmi 
sme sa priklonili k ostatným 
poslancom , kde v uznesení sa 
prijalo stanovisko o zachovaní 
PKO. Ale má byť v najbližšej 
dobe súdne pojednávanie a 
ak bude výsledok, zaujmeme 
k nemu stanovisko. 

Slavomír 
Drozd 
(SMER-SD): 
Vzhľadom na 
to, že na po-
rade klubov 
nám primá-
tor oznámil, 
že nič nové sa vo veci PKO 
neudialo a čaká sa na súdne 
konanie. Vyzval som ho, aby 
sme sa PKO začali racionál-
ne zaoberať a že po tri a pol-
roku nového vedenia by sme 
mali od populistických rečí a  
prijímaní uznesení pristúpiť 
k riešeniu aj vzhľadom na to, 
ako sa spor vyvíja. Nemôžeme 
si zakrývať oči, kam tento spor 
speje a aké možné náhrady by 
muselo mesto zaplatiť, ak prí-
de ku konečnému verdiktom 
súdu, ktoré by potvrdili pozí-
ciu majiteľa pozemkov. Ide o 
viac ako 28 miliónov plus ďal-
šie peniaze, ktoré by sa mohli 
vyšplhať do výšky 40 miliónov 
eur. Pozrite sa, máme isté 
poučenie z iných miest. Na-
príklad, v prípade Žiliny sa 
investor súdi s mestom kvôli 
Auparku. Nedávne rozhodnu-
tie je z Ružinova, kedy musí 
zaplatiť mestská časť za chyb-
né rozhodnutie 60 000 eur - 
po desiatich rokoch... Myslím 
si, že aj názor Bratislavčanov 
sa formuje a aj my poslanci sa 
s rozhodnutiami z minulos-
ťami musíme vysporiadať - aj 
keď sú nevýhodné pre mesto, 
ale sú platné. Ak by ich súd 
potvrdil, musíme uvažovať aj 
na d reálnymi stratam,i ktoré 
bude mať mesto. Možno oveľa 
väčšími, ako keby sme dohodli 
na mimosúdnom vyrovnaní s 
majiteľom pozemkov.  

Katarína 
Augustinič 
(NOVA): 
V prítomnos-
ti primátora 
som navrhla, 
že by sa o 
PKO mohlo uskutočniť refe-

rendum. Zachytila 
som anketu o PKO, 
ktorá ukázala, že 
mnohým by nevadi-
lo, keby sa zbúralo. 
Je to nejaký signál, 
aj keď nie signifi -
kantný, ale mestské 
referendum by mohlo po-
vedať, čo s PKO ľudia chcú. 
Po štyroch rokoch je realita 
taká, že PKO síce stojí, ale 
chátra a nie je sprístupnené. 
Nenašli sa peniaze na jeho 
rekonštrukciu. Dohody sú 
na bode mrazu, niekoľko 
súdnych sporov sme pre-
hrali a ak by sme prehrali 
meritórny súd, môže sa stať, 
že suma bude taká vysoká, 
že to mestskú pokladnicu 
zruinuje. Možno práve pri 
komunálnych voľbách, 
keďže by to neboli ná-
klady navyše, by mohol 
byť priestor urobiť re-
ferendum o PKO. Zatiaľ 
je to ale v rovine úvah a 
chcem to ďalej komunikovať 
s ostatnými. Pri stretnutiach 
s mladými ľuďmi sa stretá-
vam s názorom, že súčasné 
PKO im nič nehovorí, necí-
tia k nemu žiadnu nostalgiu. 
Radšej by tam mali peknú 
promenádu, priestor pre 
deti, trávnik a podobne. Na 
druhej strane prízvukujú, že 
tam  nechcú vysokú výstav-
bu a pod. Samozrejme, je 
aj druhá skupina aktivistov, 
ktorá chce PKO zachovať. 
Chápem obe skupiny. Treba 
asi zistiť, aký je názor oby-
vateľov a ktorý prevažuje.

Matej 
Vagač 
(Bratislava 
otvorene): 
Som za za-
c h o v a n i e 
PKO. Brati-
slava nemá 
také sály pre 4000 ľudí, stále 
je to majetok mesta, náhra-
da stále neprišla. Zbúraním 
by sa len zavŕšil proces po-
súvania sa Bratislavy na pe-
rifériu kultúry. Primátor je 
zaviazaný uznesením z roku 
2011, že má hľadať pozem-
ky na výmenu za pozemky 
pod PKO. My sme dokonca 
aj našli vhodný pozemok, 
ktorý primátor investoro-
vi ponúkol. Vtedy ho však 
nechceli. O niekoľko mesia-
cov zaň vymenili pozemok 
na Kráľovej hore.

(rl, pj)

krehký. Aj skúsenosti z mi-
nulosti ukazujú, že trhovisko 
nemožno ľubovoľne sťahovať, 
rušiť a nanovo zakladať. Preto 
sa angažujeme za jeho zacho-
vanie na súčasnom mieste či 
v blízkom okolí. Nazdávame 
sa, že dlhodobo pretrvávajú-
ci stav ohrozenia, provizória 
či dočasnosti je pre všetkých 
– obyvateľov, návštevníkov aj 
predajcov – neúnosný.“

(red, rl)

S opravou trate 
v Dúbravke 
zrejme začnú 
koncom júna

Očakávaná modernizá-

cia električkovej trate 

v bratislavskej Dúbravke by 

sa mohla začať koncom júna. 

Mesto síce plánovalo začať 

skôr, súťaž na zhotoviteľa však 

zabrzdila námietka jedného 

z uchádzačov. Tá je už dnes 

vyriešená, uchádzač námiet-

ku stiahol. „Pravdepodobne 

v najbližších dňoch bude vy-

hlásený víťaz súťaže, potom 

bude rokovanie o zmluve 

a podpise zmluvy. Predpokla-

dáme, že najneskôr koncom 

júna by sa mohla začať stavba,“ 

uviedol hlavný dopravný inži-

nier mesta Tibor Schlosser na 

zasadnutí mestského zastupi-

teľstva.

 Mesto plánuje zmoderni-

zovať električkovú trať v úse-

ku Hanulova - Pri Kríži. Trať 

je v takom zlom technickom 

stave, že po nej električky 

jazdia zníženou rýchlosťou. 

V projekte modernizácie 

električkovej trate sa počíta 

s úplnou výmenou koľajníc 

či zvýšením nástupnej hrany. 

V rámci projektu plánuje 

mesto opraviť aj zastávky, hluk 

zo škrípajúcich električiek 

v obratisku by malo odstrániť 

mazacie zariadenie. Pribud-

núť by mali nové priechody 

pre chodcov, mesto plánuje 

opraviť aj trakčné vedenie 

a napájanie. Modernizácia tra-

te potrvá niekoľko mesiacov, 

v tom čase električky nahradia 

autobusovou dopravou. 

 Tender na zhotoviteľa vy-

hlásili vlani v decembri, pred-

pokladaná hodnota zákazky 

je 10,5 milióna bez DPH. 

O víťazovi rozhoduje cena. Na 

rekonštrukciu električkovej 

trate mesto požiadalo o prí-

spevok z Operačného progra-

mu Doprava. Ide o jeden z ná-

hradných projektov namiesto 

zrušeného projektu Filiálka. 

(sita)
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Keby som 
bol ja  

starostom 
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O čom viete, že je 
to zásluha starostu 
Petržalky?

Keby boli 
voľby dnes, 
volili by ste ho?

Keby ste boli 
starostom, čo by ste 
urobili ako prvé?

Píšte na adresu 
sefredaktor@
bakurier.sk 
Ďalšou mestskou 
časťou bude 
Staré Mesto.

Komunálne voľby koncom 
tohto roka dajú odpoveď 
na to, ako ich lídri naplnili 
svoje sľuby a či presved-
čili svojich obyvateľov, 
že si zaslúžia pokračovať  
v starostovskom kres-
le. Pripravili sme preto 
pre vás možnosť vyjadriť  
svoj názor a zapojiť sa do 
ich hodnotenia. 

V každom čísle prinesieme 
výber z vašich názorov na 
prácu vedenia vašej mestskej 
časti, a to v abecednom po-

radí pokračujeme Petržalkou, 

kde je starostom Vladimír 
Bajan.       

Preto, obyvatelia, návštevníci, 
či čitatelia, ktorí sa chcete se-
riózne vyjadriť k spravovaniu 
tejto mestskej časti, napíš-
te nám do stredy 4. júna pár 
krátkych postrehov na nasle-
dujúce tri otázky.

Vodiči presadnú iba do 
kvalitnejšej MHD
Bratislavskí motoristi 

presadnú do MHD, iba 
ak tým ušetria čas a zvý-
ši sa komfort cestovania. 
Vyplýva to z výsledkov so-
ciologického prieskumu 
medzi obyvateľmi mesta, 
ktorý projekt uskutočnil 
v lete minulého roku.
 Aspoň raz týždenne auto 
využíva 55 % ľudí žijúcich 
a pracujúcich v Bratislave. 
Denne však do mesta z okolia 
prúdi 150 až 200 tisíc osob-
ných automobilov. Svoje ná-
vyky vodiči zmenia, iba ak im 
MHD ponúkne rýchle cesto-
vanie v čistých vozidlách bez 
nutnosti často prestupovať. 
 Bratislavskou verejnou do-
pravou v súčasnosti jazdí den-
ne 35 % ľudí. Sú to najmä mla-
dí vo veku 15 - 29 rokov (25 %) 
a dôchodcovia starší ako 60 
rokov (24 %). MHD sa zvezú 
do školy či práce (58 %), ale aj 
na príležitostné akcie (58 %). 
Hromadné cestovanie volia 
najmä z fi nančných dôvodov. 

Prečo vymeniť zápchy 
v aute za jazdu električkou
 Doprava je hlavným zdro-
jom znečistenia ovzdušia. Na 
celosvetovej úrovni na ňu pri-
padá až 23 % emisií CO2 spo-
jených so spotrebou energie. 
Podiel dopravy na emisiách 
CO2 na Slovensku predsta-
vuje viac než 17 %, pričom 
toto číslo  medziročne narastá 
o približne 3 %. Absolútny 
podiel emisií z dopravy na 
celkových emisiách sa v obdo-
bí rokov 1990 až 2012 zvýšil 
o 31 %. Je málo pravdepodob-
né, že počet áut na cestách sa 
v najbližšej dobe zníži. Skôr 
naopak. Dopyt po pohonných 
látkach by mal do roku 2035 
vzrásť až o 40 %.

V autách sedia väčšinou 
len šoféri...
 Štúdia vypracovaná Úniou 
pre verejnú dopravu (UITP) 
a Medzinárodnou energetic-
kou agentúrou (IEA) z roku 

2011 tvrdí, že verejná do-
prava spotrebuje v priemere 
3,4-násobne menej energie 
na jeden osobokilometer než 
automobil. Tento pomer je 
pre MHD ešte priaznivejší po-
čas dopravnej špičky. Okrem 
toho, štúdia vypočítala, že 
v mestách s vysokou obľubou 
verejnej dopravy, cyklistiky 
a chôdze, každý obyvateľ 
v priebehu jedného roka ušet-
rí 500 až 600 litrov pohonných 
látok. 
 Podľa údajov Európskej 
cyklistickej federácie autobus 
počas svojho celého životné-
ho cyklu vyprodukuje približ-
ne 101 g emisií CO2 na jeden 
osobokilometer. Pre porovna-
nie, osobné auto vyprodukuje 
až za 271 g CO2 na osobokilo-
meter, čo je takmer trojnáso-
bok.    
 Invázia áut tiež spôsobu-
je, že motoristi si uzurpujú 
množstvo verejného priesto-
ru. Ak počítame plnú kapaci-
tu autobusu 45 miest a u auta 
4 miesta, autobusy potrebujú 
na parkovanie pre jednu oso-
bu 2,7-krát menšiu plochu ako 
autá. Na základe posledného 
prieskumu v Bratislave vieme, 
že v autách väčšinou sedí iba 
šofér, tak potom je tento roz-
diel až 10-násobný.

(red, rl)
Zdroj: Udržateľná doprava 

v Bratislave

Všimli sme siNové toalety v Devíne už fungujú, 
asi by ale potrebovali sponzora

Historický Devín sa 
konečne po rokoch 

dočkal verejných toaliet. 
Jedno z najkrajších his-
torických a prírodných 
miest na Slovensku si to 
určite zaslúžilo. 
 A to hlavne kvôli náv-
števníkom, ktorí sem kaž-
doročne prichádzajú, aby 
obdivovali nielen nádherné 
zvyšky starobylého hradu 
postaveného na majestátnej 
skale, ale aj ďalšie prírodné 
krásy pri sútoku Moravy 
a Dunaja. Kvôli tým mno-
hým turistom, ktorí v minu-
losti neraz márne a zúfalo 
hľadali záchody. Ako sme 
sa ale dozvedeli, nové to-
alety nie sú otvorené v 
pondelok a v ostatné dni 
sú otvorené od desiatej 
predpoludním do šies-
tej večer. Najmä v letnom 
období je ale táto otváracia 
doba nepochopiteľná, pre-
tože svetlo na jar i v lete, je 
ešte dlho po osemnástej... 
Devín je vraj limitovaný 
fi nanciami i personálnym 
zabezpečením a náklady 
na prevádzku WC platí zo 

svojho rozpočtu. Netreba 
opakovať, že mestská časť je 
v nútenej správe. 
 Ak už sa už našli peniaze 
na vybudovanie tohto potreb-
ného zariadenia, malo by byť 
k dispozícii tak, aby bolo napl-
no využité - v sezóne od skor-
šieho rána až do tmy. Na to 
by ale Devín potreboval viac 
fi nancií, ktoré vraj od iných 
subjektov prijímať nemôže. 
Mohli by asi pomôcť spon-
zori alebo darcovia, ktorí 
by pomohli rozšíriť otvá-
racie hodiny verejných 
toaliet. V opačnom prípade 
sa môže stať, že ich ľudia budú 
využívať aj po osemnástej, ale 
už zadarmo s tým, že náklady 
na údržbu exteriérov budú 
potom vyššie.
 Rekonštrukcia bývalých 
sociálnych zariadení na Mu-
ránskej ulici, vrátane výstav-
by bezbariérových toaliet 
i úpravy okolitého terénu, 
si vyžiadala náklady 131 ti-
síc eur. Spolu s návštevníkmi 
hradu Devín a cykloturistami 
prechádza okolím hradu pri-
bližne 250 tisíc ľudí ročne.

(rl)

Motoristi si vydýchnu – vzniká kruhová križovatka 
na Hodonínskej ceste
Tak dlho očakávaná a 

potrebná kruhová kri-
žovatka vznikne na Hodo-
nínskej ulici za Lamačom 
v smere na Záhorskú Bys-
tricu. Stavba by mala byť 
dokončená do konca toh-
to roka. Práce na kruho-
vom objazde OK5 sa budú 
odvíjať najmä od počasia. 
 Investor, Penta In-
vestments, neplánuje uzatvá-
rať na tomto mieste dopravu. 
Výstavba OK5 sa začne 
v smere od Lamača na 
pravej strane križovatky, 
pričom vodiči budú na-
ďalej jazdiť po súčasnej 
komunikácii. Po dokonče-
ní pravej časti budú vodiči 
na ňu presmerovaní a dôjde 
k výstavbe ľavej časti. „Bude-
me tak využívať existujúcu ko-
munikáciu, aby sme nemuseli 

uzatvárať dopravu. Počítame 
s tým, že na úseku môže dôjsť 
k obmedzeniu rýchlosti, pre-
jazd však zostane zachovaný. 
Obchádzky nebude potrebné 
riešiť,“ informoval nás Gabriel 
Tóth z Penty. 
 Kruhová križovatka vy-
rieši najmä ľavý výjazd áut na 
Hodonínsku v smere z diaľni-
ce a od Devínskej Novej Vsi. 
Vyriešené ale zrejme nebudú 
zápchy zo zjazdu z diaľnice 
v smere do Devínskej Novej 
Vsi. 
 Výstavba komunikácií, 
ktorá je spolu so zemnými 
prácami a budovaním inži-
nierskych sietí súčasťou vý-
stavby obchodno-zábavného 
centra Bory Mall, sa uskutoč-
ňuje od jari 2013.

(rl)

Chceme čistejšie Staré Mesto? 
Každý by mal začať od seba

Jarné upratovanie je 
všade okolo nás v pl-

nom prúde. Občas však 
táto milá jarná iniciatí-
va takmer každej rodiny 
spôsobí aj problém – kam 
s odpadom. Tí pojazdní 
odpad prípadne vedia na-
ložiť a odviezť, no mnoho 
a najmä starších spoluob-
čanov, je odkázaných na 
pomoc blízkych, prípadne 
samosprávy.

Voľby, nevoľby, 
politika sem, 
politika tam, 
za povšimnutie 
určite stojí ak-
tivita poslan-
ca Starého 
Mesta Mar-
tina Borgu-
ľu, ktorý vyšiel obyvateľom 
v ústrety na naše pomery ne-
vídaným krokom. A to veľmi 
jednoducho – pochopil, že 
v tomto období bude veľmi 
prospešné pre zvýšenie čistoty 
v mestskej časti, ak sa odpad 
z jarného upratovania nebude 
váľať pri smetných košoch, ale 
ak skončí v zberných kontaj-
neroch. 
 „V minulom roku som zor-
ganizoval upratovaciu akciu 
v spolupráci s ústavom pre vý-
kon trestu, pri ktorej boli väz-
ňami ústavu vyčistené všetky 
ulice našej mestskej štvrte. 

Túto jar som sa rozhodol 
zabezpečiť kontajner na 
veľkorozmerný odpad, kto-
rý sa momentálne presúva 
v rámci celého Starého 
Mesta,“ povedal Borguľa.
 Akcia s názvom Za čis-
tejšie Staré Mesto pre-
bieha už od polovice apríla 
a bude sa konať minimálne 
do polovice júna. Pre kon-
tajner je naplánovaných 30 
stanovísk tak, aby obsiahol 
všetky časti Starého Mes-
ta. Na jednom stanovisku 
stojí kontajner dva dni, cez 
noc odchádza s odpadom 
na skládku a na ďalší deň 
sa presúva na nové miesto. 
Obyvatelia teda majú mož-
nosť zbaviť sa neporiadku 
a zbytočných vecí a skrášliť 
si okolie svojich domov. 
Presný rozpis umiestnenia 
kontajnera si môžu obyva-
telia Starého Mesta pozrieť 
na webstránke www.borgu-
la.sk.

V tejto súvislosti nám už 
prišiel do redakcie aj podnet 
čitateľky Oľgy Ležovičovej 
z Gajovej ulice 11: „Oceňu-
jem túto iniciatívu pána 
poslanca Borguľu. Ako 
jeden z mála komunálnych 
poslancov skutočne robí nie-
čo pre čistotu a skrášlenie 
Starého Mesta.“

(bak)
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Kuriér zaostril
Hrozí pád stĺpov na 
Mostovej ulici?

Mostová ulica je cen-
trom mesta, kadiaľ 

prechádzajú denne stovky 
ľudí a v lete veľké množ-
stvo turistov. Jazdí tadiaľ 
električka i autá. A zrejme 
sa tam deje aj niečo, na zák-
lade čoho začali intenzívne 
hrdzavieť niektoré histori-
zujúce stĺpy v ich spodnej 
časti. Hrdza je už v takom 
pokročilom stave, že súčasti 
stĺpov sa začínajú odlamo-
vať. Zatiaľ sa nič nestalo 
a nikto ani nechce maľovať 
čerta na stenu. Ale z este-
tického a bezpečnostné-

ho hľadiska by malo mesto, 
alebo správca týchto stĺpov 
urobiť nápravu. A aj preto, 
že na Mostovej ulici je histo-
ricky vzácna budova Reduty, 
v ktorej sídli Slovenská fi lhar-
mónia. Správca komunikácie 
by mal zistiť príčinu hrdza-
venia historizujúcich stĺpov 
na Mostovej ulici a urobiť 
preventívne opatrenie, aby do 
budúcnosti zabránil masívnej 
devastácii spoločného majet-
ku a zaistil bezpečnosť tohto 
priestoru.

(rl)

Lordship a Tesco sa dohodli na 
revitalizácii Kamenného námestia

Spoločnosť Lordship a 
Tesco,  ako vlastníci 90 

% pozemkov, sa dohodli, 
že budú spolupracovať  
pri revitalizácii územia 
ohraničeného ulicami Raj-
ská, Dunajská a Špitálska. 
 Súčasťou bloku je aj ná-
stupná plocha do obchodného 
domu My nazývaná Kamenné 
námestie, ktoré vlastní hlavné 
mesto a budovy bývalého ob-
chodného domu Prior a hote-
la Kyjev. 
 Obidve spoločnosti, pod-
ľa ich stanoviska, vnímajú, 
„že zóna v okolí Kamenné-
ho námestia trpí od polovice 
90-tych rokov stratou funkč-
nej kvality väčšej časti územia 
a absenciou identity“. Priestor 
je podľa nich neupravený, 
chaoticky usporiadaný a od-
pudzuje obyvateľov mesta 

aj turistov takmer nulovými 
spoločenskými funkciami. 
Spomenuté problémy jasne 
pomenovala aj Urbanistic-
ká štúdia architektonické-
ho ateliéru Siebert+Talaš, či 
prieskum verejnej mienky 
robený spoločnosťou GfK. 
Lordship aj Tesco chcú vrátiť 
návštevníkov do tejto časti 
mesta. 
 Ideovo urbanisticko-ar-
chitektonické súťaže plánuje 
investor v najbližších mesia-
coch vyhlásiť v spolupráci 
s hlavným mestom. Súťaže 
budú dve. Prvá sa týka návr-
hu architektonického riešenia 
Kamenného námestia a druhá 
stvárnenia verejného priesto-
ru Kamenného námestia 
a Námestia SNP. 

(rl)
Viac na www.bakurier.sk

Z hotela má byť napokon 
polyfunkčný objekt
Investor výstavby nového 

hotela Yasmin, zmenil pro-
jekt a vedľa budovy Najvyššie-
ho súdu SR na Staromestskej 
ulici, má napokon vyrásť poly-
funkčný objekt s pracovným 
názvom „Staromestská offi  ce“.
Z informácií enviroprotá-
lu vyplýva, že nový zámer 
priestorového členenia vy-
chádza z pôvodne navrho-
vanej stavby  hotela, a teda 
nemení celkové urbanistické 
a architektonické riešenie. 
Zmena sa týka menšej výmery 
podlahovej plochy, ktorá bude 
13956,51 m2, zníženia objektu 
o jedno poschodie na sedem 
podlaží a menšieho počtu 
parkovacích miest, ktorých 
má byť napokon 135 v troch 
podlažných podzemných 
garážach. Štyri parkovacie 
miesta budú na povrchu. Bu-

dova bude uzatvárať celý blok 
smerom k Veternej ulici. Prvé 
poschodie je ustúpené voči 
ostatným šiestim, ktoré sú 
v tvare U. Posledné dve podla-
žia sú ustúpené, nakoľko pro-
jekt musí rešpektovať územ-
né rozhodnutie, pamiatkovú 
ochranu a spĺňať požiadavky 
na svetlo voči existujúcim 
stavbám. Vnútorné átrium má 
byť otvorené smerom k objek-
tu národnej rady. Podzemné 
podlažia budú využívané ako 
technické zázemie, sklady 
a podzemné garáže. V rámci 
prvého nadzemného podlažia 
sa ráta s recepciou, obchodmi 
i vjazdom do podzemných ga-
ráží. Na druhom až siedmom 
poschodí majú byť  kancelár-
ske priestory. 

(rl)

Obnova domu Albrechtovcov 
na Kapitulskej ulici pokračuje
Vďaka občianskemu 

združeniu Albrecht 
Forum, ktoré vzniklo roku 
2010,  uskutočňuje sa 
štvrtým rokom postup-
ná revitalizácia Domu 
Albrechtovcov na Kapitul-
skej ulici 1. 
 Tento nenápadný dom 
v centre mesta je oázou po-
koja, centrum umenia, ale 
i miestom mnohých stretnutí. 
Ešte pred pár rokmi tu boli 
dvere otvorené pre každého. 
Dom ale potrebuje celkovú 
rekonštrukciu, aby opäť ožil 
a stal sa stánkom kultúry pre 
ďalšie generácie. 
 Hudobného skladate-
ľa Alexandra Albrechta 
(1885-1958) a jeho syna 
Jána Albrechta „Hanziho“ 
(1919- 1996),  navštevova-
li mnohé osobnosti -  Béla 
Bartók, Eugen Suchoň, Ľudo-
vít Rajter,  priatelia z rôznych 
oblastí všetkých generácii 
– hudobníci, výtvarníci, lite-
ráti a v neposlednom rade aj 

študenti. Zásluhou pedagóga, 
estetika, hudobného teoretika 
a inštrumentalistu Hanziho 
Albrechta tu vznikol prvý sú-
bor pre starú hudbu na Slo-
vensku Musica aeterna.
 V sobotu 14. júna je mož-
nosť podať pomocnú ruku 
ušľachtilému projektu obno-
vy - zakúpením vstupenky na 
Koncert pre podporovateľov 
obnovy Domu Albrechtov-
cov, na ktorom vystúpi Mu-
sica aeterna pod vedením 
umeleckého vedúceho Petra 
Zajíčka. Sólistkou večera 
bude popredná sloven-
ská  sopranistka Martina 
Masaryková. Koncert začne  
o 19:00 h. v Moyzesovej sie-
ni na Vajanského nábreží 12 
v Bratislave.  Jeho cieľom je 
získať ďalších 10 000 eur na fi -
nancovanie pokračujúcich re-
konštrukčných prác na Dome 
Albrechtovcov. Viac na www.
albrechtforum.eu.

(rl, red)

Parkovisko pred Interom 
zíva prázdnotou

Napriek tomu, že sa 
v Bratislave minuli voľné 

parkovacie plochy a obyvate-
lia volajú po riešení situácie 
s parkovaním, je parkovisko 
pred bratislavským Inte-
rom, neďaleko športovej haly 
na Pasienkoch, prázdne. Už 
viackrát sme sa presvedčili, 
že počas týždňa neparkuje na 
tejto obrovskej ploche takmer 
žiadne auto. Predtým tam 
zvykli stáť tak osobné autá, 
ako aj kamióny. V súčasnosti 
je nestrážené parkovisko prí-
stupné pre verejnosť denne 
za poplatok 50 centov za kaž-
dú začatú hodinu od siedmej 
ráno do 22:00 hod. Výsledok 
je vidno na fotografi i. Podľa 
našich informácií vlastní plo-
chu parkoviska spoločnosť 
Tesako so sídlom na Dvořá-
kovom nábreží 10, informáciu 
nám potvrdil aj magistrát hl. 
mesta. 
 Získali sme aj stanovisko 
spoločnosti Tesako, a.s., Táto 

spoločnosť prenajala poze-
mok subjektu, ktorý má zá-
mer na pozemku prevádzko-
vať platené parkovisko. Ako 
uvádza na uvedených plo-
chách sa dlhodobo parkova-
lo neorganizovane pričom 
parkovanie nákladných áut a 
turistických autobusov spô-
sobovalo mimoriadne zne-
čistenie plôch. Spoločnosť 
Tesako bola na túto skutoč-
nosť pravidelne upozorňo-
vaná inšpektorom verejné-
ho poriadku mestskej časti 
Nové Mesto. Náklady, ktoré 
spoločnosti Tesako vznika-
li v súvislosti s udržiavaním 
poriadku na bezplatnom 
parkovisku sa už stali neú-
nosnými. Cieľom prenájmu 
parkovacích plôch a ich ná-
sledného spoplatnenia  je za-
bezpečiť reguláciu parkova-
nia, údržbu plôch a zvýšenie 
bezpečnosti na parkovisku,“ 
uviedla spoločnosť Tesako.

(rl)

Obratisko električiek 
v Petržalke zrejme nebude
Tzv. obratisko elektri-

čiek v Petržalke v rám-
ci budovania trate do tejto 
mestskej časti zrejme ne-
bude. Poslanci sa na tom 
zhodli na mestskom za-
stupiteľstve 22. mája. 
 Schválili to ako jednu zo 

zmien v projekte rekonštruk-

cie Starého mosta a budovania 

prvej etapy električkovej trate 

do Petržalky. V pôvodnom 

projekte sa s otočkou pre elek-

tričky rátalo, no keďže projekt 

má pokračovať trasovaním 

električky až po Janíkov dvor, 

obratisko by bolo podľa ma-

gistrátu zbytočné. Zrušenie 

obratiska na Bosákovej nie 

je jedinou zmenou v projek-

te. Posunúť o päť metrov by 

sa mala električková zastáv-

ku pri Mýtnom domčeku na 

petržalskej strane Starého 

mosta. V smere do centra 

mesta tu plánujú postaviť aj 

zábradlie oddeľujúce električ-

kovú a cyklistickú trať. Zmeny 

budú aj v Starom Meste. Za-

stávku MHD, ktorá mala byť 

asi v polovici Štúrovej ulice 

bude napokon pred Univer-

zitou Komenského. Vzniknú 

nové priechody pre chodcov, 

upravia sa chodníky a trasa 

pre cyklistov. Projektové ná-

klady budú asi 70-tisíc eur. 

V miestach vyústenia ved-

ľajších ulíc na Štúrovej či pri 

priechodoch pre chodcov plá-

nuje mesto upraviť chodníky 

tak, aby tam nemohli parkovať 

autá a aby mali vodiči i chod-

ci lepší rozhľad. Cyklisti by sa 

mohli dočkať jazdného pruhu 

na Štúrovej, z ktorého by sa 

dalo napojiť priamo na Starý 

most.

 Zmeny by nemali ovplyv-

niť fi nancovanie projektu 

z fondov Európskej únie. Pod-

mienkou však je, aby mesto 

všetky administratívne a pro-

cesné kroky vyriešilo do ok-

tóbra tohto roka, inak by zme-

ny v projekte mohli ovplyvniť 

termín dokončenia stavby a 

ohroziť fi nancovanie projektu 

z eurofondov. Termín dokon-

čenia projektu si mesto stano-

vilo na koniec augusta 2015. 

V prípade, že by zmeny ohro-

zili dokončenie projektu pre-

stavby Starého mosta, mesto 

od nich upustí a pôjde podľa 

pôvodného projektu, uviedol 

bratislavský primátor Milan 

Ftáčnik.

(rl, sita)

Starý most je bez 
konštrukcie, začína sa 
odstraňovanie pilierov
Rekonštrukcia Starého 

mosta zatiaľ pokra-
čuje podľa pripraveného 
harmonogramu. Stará 
konštrukcia mosta nad 
Dunajom zmizla. Miznú aj 
dve posledné mostné po-
lia na petržalskej strane. 
Zároveň začína vznikať 
montážna plošina, z ktorej 
budú neskôr novú kon-
štrukciu Starého mosta 
nasúvať. 
 Časti novej konštrukcie 

Starého mosta budú vyrábať 

vo Vítkoviciach, na brehu Du-

naja by ju potom mohli zmon-

tovať na jeseň tohto roka. 

Tento týždeň sa začína aj od-

straňovanie pilierov. Dva pi-

liere, ktoré podopierali Starý 

most, zbúrajú a namiesto nich 

pribudne jeden nový. Zväčší 

sa tak plavebný priestor na 

Dunaji.

 Prestavba Starého mosta 

je spolu s vybudovaním elek-

tričkovej trate zo Šafárikovho 

námestia po Bosákovu ulicu 

súčasťou prvej etapy budo-

vania Nosného dopravného 

systému v Bratislave. Starý 

most rekonštruuje Združe-

nie MHD - Starý most, ktoré 

mesto vybralo vo verejnom 

obstarávaní, a je zložené z fi -

riem Eurovia SK, Eurovia CS 

a SMP CZ. Projekt má stáť 58,8 

milióna eur bez DPH. Na pre-

stavbu Starého mosta mesto 

získalo nenávratný fi nančný 

príspevok z eurofondov. Na 

fi nancovaní projektu sa bude 

z 85 percent podieľať Európ-

ska únia, desať percent prispe-

je štát a päť percent zaplatí 

mesto. Podmienkou pritom 

je, že projekt musí byť dokon-

čený a vyfakturovaný do kon-

ca roka 2015. Mesto si termín 

ukončenia stanovilo na koniec 

augusta 2015.

(rl, sita)



Svet spotrebiteľa
Servis strana 510 l 2014

Svoje podnety môžete posielať na adresu redakcia@bakurier.sk.

JUDr. Branislav Záhradník

§
Právnik 

radí

Mám dlžoby a vedie sa proti 
mne viacero exekúcií. Hrozí 
mi, že prídem nielen o veci, 
ktoré používam na podnika-
nie, ale aj o osobné a rodinné 
veci. Chcel by som podrob-
nejšie vedieť, ktoré veci mi 
exekútor nemôže zobrať? 
 Exekúciu možno vyko-
nať len spôsobmi uvedenými 
v Exekučnom poriadku (Zá-
kon č. 233/1995 Z.z. v zne-
ní neskorších predpisov). 
Zákon pozná viacero spô-
sobov vykonania exekúcie: 
zrážkami zo mzdy a z iných 
príjmov, prikázaním pohľa-
dávky, predajom hnuteľných 
vecí, cenných papierov, ne-
hnuteľnosti, podnikom alebo 
príkazom na zadržanie vo-
dičského preukazu. Spôsob 
vykonania exekúcie v zásade 
určuje exekútor, pričom v 
jednom exekučnom konaní 
ju možno vykonať aj niekoľ-
kými spôsobmi. 
 Pri exekúcii predajom 
hnuteľných vecí sa postupu-
je podľa ustanovení §114 a 
nasl. Exekučného poriadku. 
Ak sa majú exekúciou po-
stihnúť hnuteľné veci po-
vinného, ktoré slúžia alebo 
súvisia s podnikaním, exe-
kútor je povinný postupovať 
tak, aby exekúciou neohrozil 
podnikateľskú činnosť nad 
nevyhnutnú mieru. Z uve-
deného dôvodu sa postihujú 
exekúciou v prvom rade veci, 
ktoré neslúžia na podnikanie, 
následne veci, ktoré súvisia s 
podnikaním, ale bez ktorých 
je podnikanie možné a až na-
koniec veci, bez ktorých nie 
je podnikanie možné. Čo sa 
týka vecí, ktoré sú vo vlast-
níctve povinného, sa exekú-
cia nemôže týkať tých, ktoré 
povinný nevyhnutne potre-
buje na uspokojovanie svo-
jich hmotných potrieb a po-
trieb svojej rodiny alebo na 
plnenie svojich pracovných 
úloh alebo na svoje podnika-
nie, ani iných vecí, ktorých 
predaj by bol v rozpore s mo-
rálnymi zásadami. 
 Z exekúcie sú podľa §115 
ods. 2 Exekučného poriad-
ku vylúčené: bežné súčasti 
odevov, bielizeň a obuv; ne-
vyhnutné vybavenie domác-
nosti (postele, stôl, stoličky, 
chladnička, sporák, varič, 
vykurovacie teleso, palivo, 

práčka, periny a posteľná 
bielizeň, bežný kuchynský 
riad, rádio); domáce zvieratá 
s výnimkou tých, ktoré slú-
žia na podnikanie; ďalej veci 
povinného slúžiace na pl-
nenie jeho pracovných úloh 
alebo na podnikanie do výš-
ky 331,94 Eur. S exekúcie sú 
tiež vylúčené zdravotnícke 
potreby a iné veci, ktoré po-
vinný potrebuje vzhľadom na 
svoju chorobu alebo telesnú 
chybu; veci, na ktoré sa po-
skytli dávky v hmotnej núdzi, 
peňažné príspevky na kom-
penzáciu ťažkého zdravot-
ného postihnutia a opatrenia 
sociálnoprávnej ochrany detí 
a sociálnej kurately fi nančné-
ho charakteru. Exekútor Vám 
nesmie siahnuť ani na snubný 
prsteň a obrúčku, fi nančnú 
hotovosť do sumy 99,58 Eur 
a na študijnú literatúru 
a hračky. Z exekúcie je vylúče-
ný aj podiel sporiteľa na ma-
jetku v dôchodkovom fonde a 
podiel účastníka na majetku 
v doplnkovom dôchodko-
vom fonde zodpovedajúci 
výške príspevkov zamestná-
vateľa zaplatených za tohto 
účastníka a výnosov z ich in-
vestovania. 

Tri 
otazky 
pre...

?

INZERCIA

Verejná diskusia k ročnému 
vyúčtovaniu za byt bude 10. júna

Koniec mája v každom 
roku zaktivizuje aj tých 

najľahostajnejších vlastníkov 
bytov. Motívom je ročné vy-
účtovanie nákladov spojených 
s užívaním bytu vystavené 
správcovskou spoločnosťou, 
ktorá robí správu bytového 
domu. Pri spravovaní dispo-
nuje značnou sumou fi nanč-
ných prostriedkov vlastníkov 
bytov, s ktorými je povinný 
hospodáriť v súlade s ich zá-
ujmami. Ročné vyúčtovanie 
je prehľadom hospodárenia v 
bytovom dome. Musí obsa-
hovať náklady za byt a aj 
za celý bytový dom. Jed-
notlivé položky by mali 
byť zrozumiteľné a každý 
vlastník bytu by si vyúčto-
vanie mal skontrolovať, a 
to nielen vtedy keď má ne-
doplatok. Kontrola  je  totiž 
ochranou  vlastného majetku 

ako aj  spoluvlastníckeho 
podielu v bytovom dome. 
Vlastník bytu ako  informo-
vaný a vzdelaný spotrebiteľ 
by mal rozumieť nielen roč-
nému vyúčtovaniu ale mal 
by  mať prehľad o hospo-
dárení v bytovom dome aj  
počas roka.
 Združenie občianskej 
sebaobrany v rámci vzdelá-
vania spotrebiteľov v tomto 
roku organizuje  iba jedno 
podujatie. Konkrétne to 
bude diskusné fórum k roč-
nému vyúčtovaniu nákladov 
za užívanie bytu za minulý 
rok. Koná pod záštitou sta-
rostu Ružinova Dušana Pe-
kára - 10.  júna 2014 o 15:30 
hod., v zasadačke ružinov-
ského miestneho úradu na 
Mierovej ulici 21. 

(jm, rl)

Vznikla Hot-line linka pre 
spotrebiteľov
Najčastejšie reklamo-

vaným tovarom je stá-
le obuv, biela technika a 
elektronika, no spotrebi-
telia majú problémy aj s 
podomovými predajcami, 
mobilnými operátormi, 
poskytovateľmi úverov, 
remeselníkmi, stavebník-
mi či pri nákupe cez inter-
net. 
 V týchto dňoch sa na 
Slovensku rozbieha projekt 
Spotrebiteľské poradenské 
centrum ADR 2014, ktorého 
realizátorom je Spoločnosť 
ochrany spotrebiteľov v Po-
prade (S.O.S. Poprad). Okrem 
novej telefonickej hot-line lin-
ky, popradské združenie, kto-
ré svoje služby spotrebiteľom 
ponúka už päť rokov, otvorilo 
nové mimosúdne poraden-
ské centrum aj v Bratisla-
ve. 
 „Sme radi, že sa nám po-
darilo získať prostriedky aj na 
otvorenie centra v hlavnom 
meste. Jeho služby sú urče-
né obyvateľom nielen Brati-
slavského, ale i Trnavského, 
Trenčianskeho a Nitrianskeho 

kraja. Smernicu Európskeho 
parlamentu a Rady 2013/11/
EÚ z 21. mája 2013 o alter-
natívnom riešení spotrebi-
teľských sporov majú členské 
štáty uviesť do účinnosti do 
9. júla 2015,“ vysvetľuje Mi-
chal Fáber, predseda združe-
nia S.O.S. Poprad. 
 Poradenské centrum 
ADR môžu spotrebitelia vy-
hľadať v prípade nevybavenej 
reklamácie, komplikáciách 
s odstúpením od zmluvy, 
pred podpisom i po podpise 
spotrebiteľskej zmluvy.
 Spoločnosť ochrany 
spotrebiteľov len v roku 
2013 vymohla v prospech 
spotrebiteľov spolu 22 300 
€. Záujem o služby pora-
denského centra stále rastie 
a nové kontaktné miesto 
v Bratislave pomôže zefek-
tívniť riešenie spotrebiteľ-
ských sporov na Slovensku. 
Spotrebitelia tiež môžu volať 
na tzv. hot-line telefonickú 
linku. HOT-LINE TELEFO-
NICKÁ LINKA – 0918 621 
940.

(rl, red)

Kúpaliská
Vstupné na kúpaliská 
sa tento rok nezvyšuje, 
výnimkou sú Zlaté piesky

Tri otázky sme tentoraz 
položili v súvislosti s 
prichádzajúcou sezó-
nou na kúpaliskách. Tie 
mestské, má na staros-
ti Správa telovýchov-
ných a rekreačných 
zariadení (STaRZ). Od-
povedal riaditeľ tejto 
mestskej organizácie 
Jozef Chynoranský. 

Ktoré kúpaliská otvárate 
ako prvé a kedy?
 Ak bude dobré počasie, 
otvoríme prvé štyri kúpalis-
ká posledný májový víkend. 
Ide o Rosničku, Tehelné 
pole, Delf ín a Lamač. O týž-
deň neskôr chceme otvoriť 
dve kúpaliská v Rači a Zla-
té piesky budú k dispozícii 
v plnom režime od 7. júna.  
Neskôr, počas prázdnino-
vých mesiacov budú kúpa-
liská otvorené od deviatej 
do devätnástej. Na Rosnič-
ke, Tehelnom poli a Delf íne 
chceme predĺžiť otváracie 
hodiny až do dvadsiatej. Na 

Rosničke a Delf íne vieme za-
bezpečiť aj dohrievanie vody.

Prichádzate s nejakými 
novinkami v nadchádzajú-
cej kúpeľnej sezóne?
 Mimoriadne novinky ten-
to rok nemáme. Z vlastných 
zdrojov sme sa snažili tento 
rok dať peniaze na ďalšiu eta-
pu revitalizácie Zlatých pies-
kov. Pribudli tam nové toalety, 
sprchy, či prezliekarne. Vybu-
dovali sme aj nové deväťjam-
kové patovacie gríny. Čiže aj 
priaznivci minigolfu, či golfu, 
si budú môcť prísť na svoje. Je 
to na mieste pôvodného betó-
nového minigolfu a plochou je 
umelá tráva.

Menia sa ceny na kúpalis-
kách v tejto sezóne?
 V tomto roku ceny ne-
upravujeme s výnimkou Zla-
tých pieskov, kde investície 
budú zohľadnené v miernom 
zvýšení. Základné vstupné na 
našich kúpaliskách sa pohy-
buje od 3 do 3,60 eura. Mys-
lím si, že to nie je veľa, pričom 
sa dajú uplatniť aj rôzne zľavy, 
napríklad pre študentov od 15 
do 26 rokov, alebo deti a žiaci 
od 3 do 15 rokov majú ďalšie 
zľavy a samozrejme aj dô-
chodcovia, či zdravotne ťažko 
postihnutí občania. Deti do 3 
rokov majú vstup zdarma no 
a držitelia Bratislavskej mest-
skej karty si uplatnia 20 per-
centnú zľavu. Základná cena 
na Zlatých pieskoch pre túto 
sezónu sú 3 eurá.

(rl)
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30. máj

Dúbravským de-

ťom k MDD
Čakajú na vás Vysmiate vy-

lomeniny, zábava s tancom, 

súťažami, sladkosťami, ská-

kacími atrakciami, kúzelní-

kom, maľovanie na tvár a 

more dobrej nálady. V prí-

pade nepriaznivého počasia 

sa podujatie uskutoční v 

modrej sále Domu kultúry.

Dom kultúry Dúbravka, 

17:00

31. máj

Deň detí v SĽUK-u
S mimoriadnym úspechom 

sa stretáva už tradičný Deň 

detí v SĽUK-u. Deti aj do-

spelí si užívajú počas celého 

sobotného poobedia bohatý 

a originálny program, po-

hyb v prírode a príjemnú 

rodinnú atmosféru. Slo-

venský ľudový umelecký 

kolektív a Ústredie ľudovej 

umeleckej výroby pozývajú 

rodiny s deťmi na podujatie 

Deň detí v SĽUK-u, ktoré 

sa uskutoční v sobotu 2014 

od do 18.00 hod. Divadlo 

SĽUK/ areál Rusovského 

parku,  12:00

31.máj

Deti deťom
Program venovaný všetkým 

deťom k ich sviatku. Účin-

kujú: DFS Vienok, DFS Ma-

tičiarik z Banskej Bystrice, 

tanečný klub UNI-DAN-

CE Bratislava a ľudová 

hudba Andreja Záhorca. Po 

programe sa koná „Tanečný 

domček“ pod vedením pe-

dagógov vystupujúcich sú-

borov. Taktiež sa naučíte zá-

klady spoločenských tancov 

pod vedením TK UNI-Dan-

ce.

Dom kultúry Zrkadlový háj, 

18:00

31. máj

Detský kvetinový 

majáles

Kostýmová zábava pre vaše 

ratolesti. Na programe je aj 

vystúpnie destkého súboru, 

tanečný workshop pre deti a 

rodičov a diskotéka. 

Dom kultúry Kramáre, 16:00

31. máj – 1. jún

Medzinárodný deň 

detí v BBD
Bratislavské bábkové di-

vadlo pripravilo pri príleži-

tosti Medzinárodného dňa 

detí dva dni plné rozprávok. 

Väčšina predstavení sa bude 

konať s voľným vstupom, v 

parku oproti divadlu na Du-

najskej ulici. 

Bratislavské bábkové di-

vadlo, 10:00

31. máj – 1. jún 

Mechúrik - Koščú-

rik
Pavol Dobšinský, Anton 

Korenči, Juraj Bielik: Me-

chúrik - Koščúrik. Klasická 

rozprávka Pavla Dobšinské-

ho o skupinke nespokojných 

zvieratiek a Mechúriko-

vi-Koščúrikovi v novej vese-

lej a hudobnej úprave. 

11:00 Slovenské národné di-

vadlo – Činohra

1. jún

MDD - Na palube 

jednorožca
Deti budú mať možnosť po 

registrácii (kde dostanú hra-

ciu kartu, informačný leták, 

fľašu minerálky a cupcakes) 

absolvovať 20 stanovíšť v 

celom sade s straktívnymi 

súťažami, ukážkami techni-

ky a práce. (Polícia, Hasiči, 

Horská služba, Záchranka, 

Vojaci, Kynológovia..)

Po úspešnom absolvovaní 

zadania dostanú na zadnú 

stranu hracej karty pečiatku 

s písmenom. Po zozbieraní 

všetkých vylúštia tajničku. 

Každé dieťa, ktoré má správ-

ne vyplnenú tajničku dosta-

ne svoju fotku víťaza a bude 

zaradené do žrebovania o 

atraktívne ceny.

Sad Janka Kráľa, 10:00

31. máj

Ružinovské rybárske 

slávnosti

Jedenásty ročník sviatku ry-

bárov a záujemcov o rybár-

stvo, ryby, rybie špeciality a 

dobrú zábavu. Program: 14.00 

– 17.00: Súťaž vo varení Ha-

lászlé, ochutnávka zdarma. 

Od 16.00 – 17.00: Tanečné 

popoludnie – Clogg show, 

Tropical, FS Karpaty. Celý deň 

countra muzika v podaní sku-

piny Countryfi ed.

Areál hier Radosť Štrkovec, 

14:00

3. jún

Večer hororových 

fi lmov

Spoznajte skutočný strach, 

keď vám fi lmy nedajú spať…

Tento večer bude patriť tomu 

najsilnejšiemu zo žánru fi lmo-

vého hororu. Príďte sa „pobáť“ 

s Petrom Konečným z portálu 

Kinema.sk. 

Dunaj˜, 20:00

4. jún

Nu:Classic - 

Hauschka, Carlos 

Cipa, Sebastian 

Plano
Na ďalšom podujatí z cyklu 

„Nu:Classic“ sa predstavia v 

jeden večer až traja skladate-

lia a interpreti modernej váž-

nej hudby. Haedlinerom bude 

nemecký skladateľ a klavirista 

Volker Bertelmann, známejší 

pod menom Hauschka, ktoré-

ho tvorba má mnoho spoloč-

ných znakov s jeho blízkymi 

priateľmi Nilsom Frahmom a 

Olafurom Arnaldsom. Okrem 

Hauschku sa predstaví aj mla-

dý argentínsko-nemecký skla-

dateľ a klavirista Sebastian 

Plano, a po poldruha roku sa 

do Bratislavy vráti aj Berlín-

čan Carlos Cipa.

Koncertné štúdio Slovenské-

ho rozhlasu, 19:00 

5. jún

Front Line Assembly 

(CAN)

Koncert kanadskej kapely 

Front Line Assembly, hrajú-

cej electro-industrial. Vznik-

la pred 28 rokmi a koncert v 

MMC sa bude konať iba tri 

týždne po vydaní najnovšieho, 

v poradí 19. štúdiového albu-

mu „Echoes“.

Majestic music club, 20:00

6. jún

STOLIČKY / THE 

CHAIRS
Piati seniori z Banskej Bys-

trice, z ktorých niektorí stoja 

na javisku prvýkrát. Divadlo 

Samorasty z Banskej Bystrice 

predvedú inscenáciu na mo-

tívy hry Stoličky od Eugène 

Ionesca. Réžia: Viera Duba-

čová

Divadlo Malá scéna STU, 

10:30

6. jún

Wilsonic 2014
Wilsonic 2014 sa uskutoční 

v menšej, klubovej podobe. 

Line-up festivalu a informá-

cie o predpredaji vstupeniek 

budú oznamované priebežne 

na webe festivalu. „Minulý rok 

sme prekonali mnoho ťažkos-

tí, ale podarilo sa nám z nich 

dostať. Dovoľujeme si preto 

opäť predstúpiť pred vás, na-

šich fanúšikov, a pozvať vás 

na festivalový ročník, ktorý 

má byť zároveň poďakova-

ním všetkým, ktorí ste nás aj 

napriek nepriazni podporo-

vali. Tento ročník Wilsonicu 

je tiež vyjadrením našej snahy 

pokračovať. Uvedomujeme 

si úsilie, ktoré sme do značky 

celé tie roky vkladali, históriu 

festivalu a jeho podiel na for-

movaní lokálnej a regionálnej 

klubovej scény,“ uviedli orga-

nizátori. 

Ateliér Babylon, 20:00

MDD špeciál TIPY 
na voľný čas
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INZERCIA

Od prvej kochleárnej implantácie na Slovensku uplynulo už 20 rokov

Na úvod by sme asi mali 
vysvetliť, čo to vlastne 
kochleárna implantácia je. 
 Kochleárna implantácia je 
klinická metóda, ktorá rieši 
problém hluchoty. Je to jedi-
ný implantát, ktorý dokáže 
nahradiť nefunkčný zmyslový 
orgán. Pri hluchote je jedna 
časť ucha, ako orgánu, ne-
funkčná, teda nedokáže pre-
meniť zvuk na nervový signál, 
pričom všetko za týmto naru-
šeným orgánom funguje nor-
málne. Ak človek, povedzme 
po autonehode, ohluchne, dá 
sa do ucha vložiť elektróda a 
zakončenia nervu vo vnútor-
nom uchu z nej dokážu prijí-
mať elektrický signál, dokážu 
ho priviezť tam, kam treba, 
mozog pacienta sa tomu do-
káže prispôsobiť a pacient po 
čase začne vnímať zvuky.

Prvého pacienta ste ope-
rovali v roku 1994, ako 
veľmi sa odvtedy zmenili 
implantáty?
 Žiadneho pacienta sme 
ešte nereoperovali, z dôvodu, 

že je na trhu niečo technolo-
gicky novšie. Je pravda, že na 
západe pacienti z 80tych ro-
kov, kedy tá technológia bola 
ešte veľmi jednoduchá, boli 
reoperovaní. Náš prvý pacient 
má vyštudovanú jadrovú fy-
ziku, je plne uplatnený v prá-
ci a vôbec nepotrebuje nový 
implantát. Tie implantáty sa 
samozrejme menia, preto-
že sa menia aj dôvody, pre-
čo pacientov operujeme. Sú 
pacienti so zvyškami sluchu, 
ktorých operujeme, aby sme 
im sluch zlepšili. Na to, aby 
sme tie zvyšky sluchu nepo-
škodili, používame napríklad 
jemnejšie elektródy. Životnosť 
implantátu je plánovaná na 
celý život, samozrejme, ide o 
techniku, ktorá občas môže 
zlyhať. 

Sú nejaké obmedzenia, 
kedy pacientov s hlucho-
tou nemôžete operovať?
 Sú, neoperujeme pacien-
tov, ktorí sa narodili ako hlu-
chí a dnes majú povedzme 
tridsať rokov a nedokážu ko-

munikovať inak ako pomocou 
posunkov. Pre nich to nemá 
význam, pretože aj keď by 
možno počuli, napríklad blí-
žiace sa auto, nerozvinula by 
sa im už reč. Ale ak má takýto 
človek rozvinutú reč, rozumie 
čítanému textu, píše, tak ho 
operujeme, tomu to pomôže. 

Operáciou to však 
nekončí.
 Operáciou to celé len za-
čína. Operácia trvá asi hodinu 
až hodinu a pol. U dospelých 
to nie je až také náročné. My 
vysvetlíme princípy, a pre nich 
je vlastne každodenný život 
rehabilitáciou. Počuje zvuk, 
ktorý nevie identifi kovať, zistí, 
že je to napríklad tečúca voda 
a nabudúce už bude vedieť, že 
počuje tečúcu vodu. U dieťaťa 
je to asi rovnako ťažký proces, 
ako keď matka učí počujúce 
dieťa rozprávať, vlastne aj ná-
ročnejší, keďže dieťa nepočuje 
ideálne. Celé to síce kontrolu-
je logopéd, gro práce je však 
na rodine. 

V roku 2006 ste zaviedli na 
Slovensku povinný skrí-
ning porúch sluchu novo-
rodencov.
 Výsledky operácie závisia 
od toho, ako zavčasu dieťa 
operujeme. Netreba to prehá-
ňať, ale implantáciu je najlep-
šie urobiť okolo druhého roku 
dieťaťa. To môžete urobiť len 
vtedy, keď sa zavčas zistí, že 
dieťa nepočuje. V minulos-

ti vyšetrovali pediatri sluch 
tak, že pri dieťati zatlieskali, 
keď sa obzrelo, dieťa počuje... 
To však nemusela byť vždy 
pravda, pretože keď zatlies-
kate, pohne sa aj vzduch a 
podobne. Takže sa potom deti 
s problémom sluchu identi-
fi kovali tak, že rodičia prišli  
k doktorovi, že má tri roky a 
nerozpráva. Keď som začínal, 
bola vek stanovenia poruchy 
sluchu asi tri a pol roka, dnes 
ho máme na úrovni troch me-
siacov. Dieťa dnes odchádza z 
pôrodnice s objektívnym vy-
šetrením oboch uší. Vyšetrujú 
sa takzvané otoakustické emi-
sie, čo sú zvuky, ktoré vydáva 

ucho, keď počuje a vydáva 
ho iba ucho zdravé. Ak tieto 
zvuky chýbajú, znamená to, 
že toto dieťa treba poslať na 
špeciálne vyšetrenie. Tam sa 
dieťaťu meria sluch tak, že sa 
mu zavedie do ucha zvukový 
signál, a elektródami sa mu 
meria odpoveď mozgu. Táto 
metóda nám však nepovie, 
úplne presne, koľko nepočuje. 
Preto diagnostika trvá 3 – 6 
mesiacov, treba ju opakovať a 
sledovať vývoj poruchy, vývoj 
džavotania... Ak sa ukáže, že 
ide o ťažké porušenie sluchu, 
preberieme s rodičmi mož-
nosti operácie.  

Peter Janovický

Bol na Slovensku prvým Slovákom, ktorý implantoval tzv. kochleárny implantát. Neskôr 
pomáhal metódu zavádzať v mnohých okolitých krajinách, ako napríklad Ukrajina, Bulharsko, 
Chorvátsko, Rumunsko, Rusko či Kazachtan... Ako otorinolaryngológ začínal v roku 1977, 
o kochleárnej implantácii začali spolu s jeho tímom uvažovať už v polovici osemdesiatych 
rokov, z politických aj fi nančných dôvodov však prvýkrát na Slovensku implantovali až 8. júla 
1994. O kochleárnej implantácii sme sa rozprávali s prednostom I. Otorinolaryngologickej 
kliniky LFUK, SZU a UNB Prof. MUDr. Milanom Profantom, CSc.

Prof. MUDr. Milan Profant, CSc.

Stretnutie implantovaných pacientov a rodičov 

implantovaných detí, Tále máj 2014
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HISTORICKÁ BRATISLAVA V OBRAZOCHHISTORICKÁ BRATISLAVA V OBRAZOCH

ZNÁME POSTAVY BRATISLAVYZNÁME POSTAVY BRATISLAVY
Ján Andrej Beňovský
 Rod Beňovských patril 
medzi dávne šľachtické rody 
v Trenčianskej stolici. Pred-
kami rodu boli bratia Ben-
jamín a Urban, ktorí roku 
1423 získali donáciu na zem 
v Trenčianskej stolici, na 
ktorej založili obce Beňov a 
Urbanov. Od 17. storočia sa 
rod začal značne rozvetvo-
vať, takže na sklonku feuda-
lizmu žili Beňovskovci až v 
šiestich stoliciach.
 Do povedomia viace-
rých generácií širokej ve-
rejnosti sa rod zapísal pre-
dovšetkým vďaka grófovi 
Móricovi Beňovskom (1746 
– 1786). Nemenej význam-
ným, ba z vojenského hľa-
diska nepochybne dôležitej-
ším predstaviteľom rodu bol 
barón Ján Andrej Beňovský, 
používajúci predikát z Be-
ňova a Urbanova. 

Prvostupňoví bratranci
 Zo základnej genealo-
gickej tabuľky Beňovských 
vyplýva, že Ján Andrej a 
Móric boli prvostupňoví 
bratranci. O ich vzájom-
ných kontaktoch však nie sú 

známe žiadne údaje. Nemož-
no sa tomu ani priveľmi čudo-
vať, lebo hoci boli rovesníkmi 
i blízkymi príbuznými, život-
ná púť jedného i druhého sa 
uberala inak. Kým Móric bol 
predovšetkým svetobežník a 
dobrodruh, Ján Andrej zasa 
už od mlada zasvätil svoj život 
habsburskej armáde.
 Ján Andrej Beňovský sa 
narodil 8. februára 1740 v obci 
Čukárska Paka v Bratislavskej 
stolici. Zakrátko po vypuknutí 
sedemročnej vojny vo veku 17 
rokov vstúpil ako dobrovoľník 
do Hallerovho (neskôr 31.) pe-
šieho pluku. Mladý Beňovský 
sa už v prvých bojoch prejavil 
ako dobrý a statočný vojak, o 
čom svedčí skutočnosť, že ho 
hneď povýšili na podporučíka 
a roku 1760 na nadporučíka, 
takže sedemročnú vojnu za-
vŕšil vo funkcii veliteľa kom-
pánie, čiže stotiny. Veliteľom 
bataliónu, čiže práporu sa stal 
ako 27-ročný, keď ho povýšili 
na kapitána. Roku 1769 už v 
hodnosti majora prestúpil do 
19. pešieho pluku Leopolda 
Pálfi ho, roku 1771 sa stal ve-
liteľom elitného 3. uhorského 
granátnického bataliónu. 

 Keď sa v novembri 1777 
uprázdnil post veliteľa 31. 
pešieho pluku, 37-ročného 
Beňovského vymenovali za 
plukovníka a veliteľa pluku, 
v ktorom zhodou okolností 
práve pred 20 rokmi nastúpil 
vojenskú službu ako radový 
vojak. V máji 1784 plukovníka 
Beňovského poverili velením 
53. pešieho pluku, ktorý sídlil 
v Osijeku. O necelé dva roky, 
vo februári 1786, bol Beňov-
ský vymenovaný za generál-
majora a ustanovený do funk-
cie veliteľa brigády a posádky 
v sedmohradskom meste Alba 
Iulia. 
 Ako veliteľ brigády si Be-
ňovský príkladne počínal vo 
vojne proti Osmanskej ríši v 
rokoch 1787 – 1791. Po vy-
puknutí prvej koaličnej vojny 
roku 1792 bol prevelený na 
bojisko v Nizozemsku, kde sa 
ako podmaršal a veliteľ zboru 
úspešne osvedčil vo viacerých 
bitkách.

Veľká pocta od cisára
 Roku 1794 sa podmaršal 
Ján Andrej Beňovský stal ma-
jiteľom 31. pešieho pluku. Bol 
to prejav veľkej cti zo strany 

panovníckeho dvora, akej 
sa dostalo len zopár sloven-
ským rodákom. Nasledujúci 
rok, presne 1. mája 1795, bol 
Beňovský po 38 rokoch vo-
jenskej služby preložený do 
penzie. Väčšinu času potom 
žil v Bratislave a krátko aj v 
sedmohradskej Sibini (Sibiu). 
Podľa matriky o penziono-
vaných generáloch mu erár 
vyplácal ročne 2 000 zlatých 
spolu s príplatkom 3 478 zla-
tých a 24 grajciarov z titulu 
majiteľa 31. pešieho pluku, 
ktorým zostal až do svojej 
smrti. 
 Podmaršal Ján Andrej Be-
ňovský zomrel vo veku 82 ro-
kov v Bratislave 1. septembra 
1822. Pochovali ho na brati-
slavskom Ondrejskom cinto-
ríne, jeho hrob sa však neza-
choval, takže napriek svojmu 
významu je v povedomí Bra-
tislavy takmer zabudnutou 
osobnosťou. O to zaujímavejší 
je fakt, že práve po ňom je po-
menovaná ulica Benjowski-
gasse vo Viedni.

Vladimír Segeš
Podmaršal Ján Andrej Beňovský na ofi ciálnom portréte 

s vyznamenaním Armádneho kríža.

Medirytina Prešporka od Lucasa Schnitzera (asi z roku 1754).

Prešporok podľa Lucasa 
Schnitzera
 Norimberský rytec Lucas 

Schnitzer (asi 1600 – 1671) 

bol nadaným a plodným au-

torom mnohých európskych 

vedút, okrem iného aj via-

cerých zobrazení Prešporka. 

Jeho pravdepodpobne naj-

starším z pohľadov na Preš-

porok je medirytina s názvom 

Posonium vulgo Presburg zo 

začiatku druhej polovice 17. 

storočia, ktorú vytvoril na 

základe kresby viedenského 

maliara Johanna Ledentua. 

 O Schnitzerovom au-

torstve svedčí značka LS fe-

cit (zhotovil LS) v pravom 

dolnom rohu veduty. V ľa-

vej hornej časti pohľadu na 

mesto a hrad zo severu je v 

rámčeku latinská legenda, 

označujúca príslušné objekty. 

V popredí obrázka vidno dve 

postavy v typicky uhorskom 

oblečení, postava s klobúkom 

má šabľu, sediaci muž vpravo 

fajčí fajku. Za nimi sa rozpre-

stierajú polia a vinohrady.

 V pozadí na horizonte je 

nemecký názov mesta Pres-

burg a za riekou Dunaj (G) 

sa vyníma Karlburg, čiže 

dnešné Rusovce, s hradom, 

ktorý podľa legendy patril 

Zichyovcom (H). Zo znázor-

nených dominánt treba pr-

vorado spomenúť Hrad (D), 

Dóm svätého Martina (A), 

Pálff yovský palác s priľah-

lou oplotenou záhradou (E). 

Všetky predmestia (F) či už 

na východ od mesta alebo v 

severnom Podhradí sú zobra-

zené dosť schematicky a ne-

veľmi presne. Vo vnútornom 

meste ohradenom hradbami 

sú označené iba dva objekty, 

a to františkánsky kostol (B) a 

úplne nesprávne františkán-

sky kláštor (C), ktorý autor 

chybne situoval do priestoru, 

kde sa v skutočnosti nachá-

dzali juhovýchodné fortifi -

kačné objekty, čiže Vavrinec-

ká brána a veža s predbráním 

a Pekárska bašta. Chyby, ne-

presnosti a schematickosť na-

značujú, že Lucas Schnitzer v 

Prešporku nikdy nebol. 

 Zaujímavosťou je, že 

v legende sa písmenom I 

označuje miesto nachá-

dzajúce sa pod Hradom 

na pravom brehu Dunaja, 

čiže Vydrica a Zuckerman-

dl, (ktoré však na obrázku 

nevidno). Práve tam roku 

1620 zahynul cisársky ge-

nerál Henri Dampierre 

pri útoku na hajdúchov 

Gabriela Bethlena, ktorí v 

tom čase okupovali Preš-

porok.

Vladimír Segeš

Rok 1189

Z KRONIKY MESTAZ KRONIKY MESTA
Križiaci 
pri Bratislave
 

 Koncom mája 1189 sa 

pri Bratislave na ceste do 

Svätej zeme utáborilo kri-

žiacke vojsko pod velením 

rímsko-nemeckého cisára 

Fridricha I. Barbarossu. 

V poradí už tretia križiacka 

výprava si vytýčila za cieľ 

vybojovať od moslimov po-

svätné mesto celého kres-

ťanstva Jeruzalem a ďalšie 

územia na Blízkom výcho-

de, ktoré pred dvoma rok-

mi dobyl ajjúbovský sultán 

Saladin. Tak ako v prípade 

dvoch predchádzajúcich 

výprav, aj tentoraz trasa kri-

žiakov viedla cez Uhorsko.

Predtým než cisár na čele 

križiakov prišiel k Brati-

slave, sa obrovské asi pät-

násťtisícové križiacke vojsko 

zhromaždilo 11. mája v Re-

gensburgu a pohlo sa smerom 

na Viedeň. Z Viedne postupo-

valo po pravom brehu Dunaja 

až na pole Viervelde, ako sa 

uvádza v prameňoch. Toto 

pole (Vierfeld) sa nachádzalo 

medzi dnešnými obcami Kit-

see a Petržalka pri Bratislave 

(iuxta Bosonium). Križiacke 

vojsko tu táborilo štyri dni. 

Dva významné dokumenty
 Zachovali sa dva doku-

menty, ktoré súvisia s cisáro-

vým pobytom pri Bratislave. 

Fridrich I. Barbarossa tu dňa 

27. mája 1189 potvrdil doná-

ciu pre komesa (grófa) Engel-

berta a okrem toho vydal vo-

jenský a táborový poriadok. 

 V obidvoch prameňoch sa 

uvádza, že Bratislavský hrad 

stojí pri vstupe do Uhorska. 

Križiacke vojsko potom sme-

rovalo do Ostrihomu, kam ci-

sára pozval uhorský kráľ Belo 

III. Ten cisára poctil darmi 

a hostil ho niekoľko dní. Do-

konca zasnúbil svoju dcéru 

s cisárovým synom Fridri-

chom Švábskym. Ku križia-

kom sa v Ostrihome pridal aj 

menší uhorský oddiel, na čelo 

ktorého kráľ Belo III. postavil 

svojho mladšieho brata Gejzu. 

Musel ho však najskôr prepus-

tiť z väzenia, kde ho držal ako 

nebezpečného mocenského 

konkurenta, a urobil to na prí-

hovor cisára Fridricha I. Bar-

barossu.

Žofi a Lysá

Fridrich I. Barbarossa znázornený ako križiak na miniatúre okolo roku 1189.
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Komplexná starostlivosť o Vašu záhradku. 
Pravidelná starostlivosť o malé záhradky 

i o veľké záhrady počas celého roka.
Letná a zimná údržba aj pre bytové spoločenstvá.

Tel. 0917 539 527 Happygardens

10 l 2014

Jún je prvým letným mesia-

com, čo nám dáva predpo-

klad na prevahu teplých dní. 

V tomto období už zberáme 

prvé úrody dozrievajúcich 

jahôd a skorých druhov če-

rešní. Stromy, ktoré majú veľa 

nových plodov prihnojuje-

me a okopávame od buriny. 

Dusíkaté hnojivá už dávame 

len v malom množstve, radšej 

použijeme organické hnojivá 

granulované alebo z vlastnej 

zásoby uloženej v komposto-

visku.  V zeleninovej záhrade 

zberáme úrodu reďkoviek, 

šalátu, cibuľky a inej skorej 

zeleniny. Po zozbieraní sko-

rých plodín môžeme pripra-

viť pôdu, pohnojiť a na ich 

miesto vysadiť zimný pór, ne-

skorú mrkvu, fazuľu, kapus-

tu a ďalšie plodiny. Trávnik 

pravidelne kosíme, hnojíme 

a v období sucha polievame. 

Polievanie robíme ráno ale-

bo večer, keď už nie je taká 

intenzita slnečného žiarenia, 

v opačnom prípade to má ne-

gatívny dopad.

 Odstraňujeme odkvitnuté 

kvety, aby sa rastliny nevy-

čerpali odčerpaním energie 

na tvorbu semien. Je taktiež 

vhodný čas na množenie jar-

ných trvaliek- delením trsov 

a presádzaním. Pravidelne ich 

polievame  a nevystavujeme 

priamemu slnku pokiaľ nevy-

tvoria koreňový systém. Do 

jesene sa nové rastliny zako-

renia a vyrastú.

                                                                                 

Tipy a rady: Vypestujte si 

vlastnú tvarovanú ozdobu zo 

stálo zelených krov do kveti-

náča. Môžete použiť krušpán 

stálozelený a vypestovať 

si guľovitý tvar. Vypestujte 

si najprv z odrezkov staršej 

rastliny jednotlivé mladé rast-

linky v samostatných kveti-

náčoch cca. do 10 cm výšky. 

Asi po 6-8 týždňoch, keď už 

majú vytvorenú koreňovú 

ružicu, zoberte 4 ks a zasaďte 

ich spolu k sebe do väčšieho 

kvetináča, najlepšie s kompo-

stom. Pravidelne polievajte 

a prihnojujte. Počas sezóny 

ich poodstrihujte a tvarujte, 

čím podporíte rýchlejší rast.  

Asi po 2 rokoch si môžete 

vytvarovať z vypestovaných 

odrezkov vlastnú ozdobnú 

guľu v kvetináči. Ak už bu-

dete mať vypestovaný dobrý 

základný tvar, tak ho podľa 

vlastnej fantázie môžete ešte 

vytvarovať.  Základom tva-

rovaných ozdobných krov je 

pravidelné strihanie a samo-

zrejme bežná starostlivosť 

ako sú polievanie a v prípade 

potreby hnojenie.

 „Záhradkársky svet .“                

Ing. Radovan Tomko - 

Happygardens
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Osobnosti 
na uliciach    

Kto je za menom v názve 
bratislavských ulíc?

Zochova ulica – 
Staré Mesto
Samuel Zoch sa narodil v roku 
1882, Cerovo (okr. Krupina) a 
zomrel v roku 1928 v Brati-
slave, pochovaný je v Modre. 
Bol evanjelický kňaz, verejný 
činiteľ, politik, cirkevný hod-
nostár, náboženský spisovateľ. 
Je autorom textu Martinskej 
deklarácie. Po vzniku ČSR 
pôsobil v rokoch 1918 -1919 
najskôr ako správca SNR pre 
Bratislavu a okolie, neskôr 
ako župan a vládny komisár 
Bratislavskej župy a mesta 
Bratislavy. Ako prvý sloven-
ský župan bratislavskej župy a 
mesta Bratislavy sa zaslúžil o 
usporiadanie národnostných 
pomerov, riadny chod záso-
bovania a výroby, zriaďoval a 
podporoval kultúrne a školské 
inštitúcie. Zaslúžil sa o zaiste-
nie Žitného ostrova pre ČSR.  
V roku 1919 sa vzdal župan-
ského úradu pre nesúhlas s 
niektorými krokmi vlády. Za-
čal sa venovať cirkevným zá-
ležitostiam. Od roku 1919 bol 
administrátorom biskupstva a 
od roku 1922 biskupom Zá-
padného dištriktu evanjelickej 
cirkvi. Bol členom agrárnej 
strany, ktorú zastupoval ako 
poslanec v Národnom zhro-
maždení v rokoch 1925-1928.
Vo funkcii biskupa sa pričinil 
o založenie evanjelickej boho-
sloveckej fakulty v Bratislave.

Vazovova ulica – 
Staré Mesto
Ivan Vazov sa narodil v roku 
1850, v bulharskom Sopote, 
umrel v roku 1921 v Sofi i. Bol 
bulharský básnik, prozaik, 
dramatik, publicista a buditeľ, 
najvýznamnejší bulharský spi-
sovateľ európskeho významu, 
zakladateľ modernej literatú-
ry.

Vančurova ulica – 
Nové Mesto
Vladislav Vančura sa narodil 
v roku 1891 v obci Háj u Opa-
vy, zomrel v roku 1942, kedy 
bol popravený v Prahe počas 
tzv. heydrichiády. Bol český 
spisovateľ, dramatik, fi lmový 
režisér, pôvodným povola-
ním lekár. Pracoval ako lekár 
na Zbraslavi, ktorá je od roku 
1974 časť Prahy.
 Bol členom a prvým 
predsedom Devětsil (1920), 
prívržencom poetizmu. Od 
roku 1919 publikoval v mno-
hých časopisoch – Červen, 
Kmet, Host, Panorama. Bol 
predsedom českej fi lmovej 
spoločnosti. Počas okupácie 

viedol spisovateľskú sekciu 
„Výboru inteligence“ - ile-
gálna odbojová organizácia 
pri Národnom revolučnom 
výbore. V máji 1942 bol zat-
knutý a 1. júna popravený.

Ulica Mikuláša 
Schneidera Trnavského 
– Dúbravka
Mikuláš Schneider-Tr-
navský sa narodil v r. 1881 
v Trnave, zomrel v roku 
1958 v Bratislave. Bol slo-
venský skladateľ, dirigent 
a hudobný pedagóg. Za-
slúžil sa o založenie 
Hudobnej a dramatickej 
akadémie v Bratislave. 
Zhotovovateľ Jednotné-
ho katolíckeho spevníka. 
V detstve spieval v detskom 
zbore. V rokoch 1900 až 
1901 absolvoval štúdium 
na konzervatóriu v Buda-
pešti, kompozíciu u Hansa 
Koesslera. Medzi rokmi 
1901 až 1903 absolvoval 
konzervatórium vo Viedni. 
V rokoch 1903 – 1905 bol 
v Prahe žiakom na organ u 
Josefa Kličku. Od roku 1909 
až do smrti pôsobil ako re-
genschóri v Dóme sv. Miku-
láša v Trnave. V roku 1918 
sa tiež venoval koncertnej 
a osvetovej činnosti a stal 
sa inšpektorom hudobných 
škôl. V roku 1937 vy-
šiel Jednotný katolícky 
spevník, ktorý zhotovil 
Mikuláš Schneider-Tr-
navský na požiadanie 
Spolku sv. Vojtecha 
v Trnave. Niektoré piesne 
v tomto jednotnom kato-
líckom spevníku prevzal 
z prvého katolíckeho kanci-
onálu („Cantus Catholici“), 
ktorý bol vydaný v roku 
1655.

(rl)

Múzeum hodín bude 
niekoľ ko týždňov zatvorené

Múzeum hodín v dome 
U dobrého pastiera 

bude v najbližších týždňov 
zatvorené. Dôvodom takmer 
mesačného uzavretia múzea 
je presun vystavených expo-
nátov do digitalizačného cen-
tra. Expozícia Múzea hodín 
dokumentuje históriu hodi-
nárstva od konca 17. do konca 
19. storočia. Okrem iného sa 
tu  nachádza unikátny súbor 
prenosných slnečných hodín 
zo 17. – 18. storočia, rôzne 
typy stolových a nástenných 

hodín, budíky a ukážky vrec-
kových hodiniek. Väčšina 
exponátov je signovaná bra-
tislavskými hodinárskymi 
majstrami. „Predpokladáme, 
že múzeum by sa mohlo opäť 
sprístupniť návštevníkom 
v druhej polovici mesiaca jún 
2014,“ uviedla Beáta Husová, 
vedúca oddelenia komuniká-
cie Múzea Mesta Bratislavy, 
pod ktoré Múzeum hodín 
patrí. 

(bak)

Predajcov Nota bene 
spoznáte podľa novej vesty

Podvodníkov, ktorí s časo-
pisom Nota bene žobrú 

peniaze a nie sú pritom ofi -
ciálnymi predajcami tohto 
časopisu, by malo byť od po-
lovice mája ľahko rozoznať od 
riadne registrovaných predaj-
cov. Spoznáte ich podľa vesty. 
„Červeno-žlté vesty s logom 
pouličného časopisu Nota 
bene sú od 15. mája povinnou 
výbavou každého predajcu 
v Bratislave,“ uviedla za vyda-
vateľa časopisu Nota bene OZ 
Proti prúdu Zuzana Pohán-
ková. Jasné označenie svojich 
predajcov Nota bene zaviedlo 
„vzhľadom na pribúdajúci po-
čet sťažností čitateľov na aro-
gantných podvodníkov, ktorí 
časopis zneužívajú na žobra-
nie, obťažujú okoloidúcich 
a vyhrážajú sa im,“ vysvetlila 
Pohánková. Nápad prišiel od 
samotných predajcov. Každý 
z nich zaplatil za vestu zálohu 
15 eur, ktorá im bude vrátená 
po ukončení predaja. „Zálo-
ha je dôležitá, aby sa zabrá-
nilo obchodovaniu s vestami 
a k vestám sa nedostali pod-
vodníci - falošní predajci,“ 

uviedla Pohánková. „Vesty 
považujem za dobrý nápad. 
Kúsok od môjho predajného 
miesta zvykne zákazníkov ča-
kajúcich v rade na umytie auta 
obťažovať falošný predajca 
s jedným Nota bene v ruke. 
Ľudia to začínajú pomaly vní-
mať. Vďaka veste sa mi zvýšil 
počet predaných časopisov,“ 
hovorí predajca Milan. S ná-
rastom predajnosti sa podľa 
OZ Proti prúdu stretli aj po-
dobné združenia v zahrani-
čí. Vestu však zatiaľ nebudú 
mať všetci predajcovia. Tí v 
skúšobnej mesačnej lehote 
budú označení iba špeciálnym 
preukazom platným v daný 
mesiac. „V budúcnosti budú 
predávať len na označených 
miestach,“ uvádza Pohánková. 
Nezatracujeme nikoho, kto sa 
rozhodol žobrať, pokiaľ tým 
neohrozuje iných ľudí. Ale 
nech tak robí bez Nota bene,“ 
uzatvára Sandra Tordová, 
šéfredaktorka Nota bene a ria-
diteľka združenia Proti prúdu, 
ktoré časopis vydáva. 

(bak)

Slovenská fi lharmónia 
pozýva  na koncerty
10. 6. 2014, utorok
Malá sála Slovenskej 
fi lharmónie, 19:00 hod.
 Hudba bola v roku 1720 
aj vo Viedni ešte pod „jar-
mom“ princípu basso conti-
nuo a jemu zodpovedajúcich 
žánrov a druhov. Dominovali 
samozrejme sonáty pre rôzne 
nástroje sprevádzané neod-
mysliteľne sekciou basso con-
tinuo. 

12. 6. 2014, štvrtok 
a 13. 6. 2014, piatok 
Koncertná sieň Sloven-
skej fi lharmónie, 19:00 
hod., Slovenská fi lharmó-
nia
 Leoš Svárovský dirigent, 
Bohuslav Matoušek husle, 
Bedřich Smetana Scherzo 
z Triumfálnej symfónie, Bo-

huslav Martinů Koncert pre 
husle a orchester č. 2 H. 293, 
Antonín Dvořák V prírode 
op. 91, Karneval op. 92, Othel-
lo op. 93. 

Vyhrajte dve vstupenky 
na koncert 10. 6., štyri vstu-
penky na koncert 12. 6. a dve 
vstupenky na 13. 6. Odpove-
dajte do 3. 6. 
Otázka znie: Kto sa v roku 
1955 ujal vedenia Sloven-
ského fi lharmonického 
zboru? Do predmetu napíš-
te: „Reduta 10, 12, alebo 13“, 
podla toho, na aký koncert by 
ste radi zavítali. Píšte na mail: 
sutaz@bakurier.sk, žrebuje-
me len maily s kontaktom a aj 
telefónnym číslom. 

SÚŤAŽ
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Kľúčom ku kolaudácii 
je energetický certifikát 

Ak sa púš ate do stavby vlastného 
rodinného domu alebo nejaký rekon-
štruujete, povinnosti vlastni  energe-
tický certifikát sa nevyhnete. Aj ke  
ide o povinnos , energetický certifikát 
je dôležitým dokumentom na správny 
odhad budúcich nákladov na býva-
nie. Hovorí o tom, do akej miery je 
váš dom hospodárny, a zistíte aj, kde 
môžete energetické vlastnosti ešte 
zlepši . V aka ZSE môžete získa  
energetický certifikát za bezkonku-
ren nú cenu.

OBĽÚBENOSŤ SLUŽBY 
ZSE ASISTUJE RASTIE
Zabuchnuté dvere, rozbité okno i 
prasknutý radiátor? Do 2 hodín mô-
žete ma  na mieste havárie elektri-
kára, plynára, inštalatéra alebo iného 
majstra. Sta í iba telefonát na jedno 
telefónne íslo. Služba ZSE Asistuje 
je zákazníkom, ktorí si ju objednali, 
k dispozícii 24 hodín denne na non-
stop linke 0850 646 646. Za opravy 
pri havárii alebo pri zablokovaní dverí 
pritom až do výšky 150 eur neplatí-

te. Doteraz takto v aka službe ZSE 
Asistuje zákazníci ušetrili 55 000 eur. 

JEDNODUCHŠIA ORIENTÁCIA VO FAKTÚRE
Faktúra za energie asi málokoho 
poteší, iste sa však zhodneme, že 
jej chceme rozumie .

Nové vyú tovacie 
faktúry od ZSE sa 
vám budú íta  ah-
šie. Ke že faktúra 

od dodávate a je naj astejšie prijí-
maný dokument, zákazníkovi ve a 
napovie o snahe poskytova  mu o 
najlepší servis. Dodávate  elektriny 

a plynu ZSE práve z tohto dôvodu 
od 1. 1. 2014 upravil a spreh adnil 
svoje vyú tovacie faktúry za do-
dávané komodity. Všetky dôležité 
údaje ako finan né vyrovnanie, har-
monogram platieb a alšie dôležité 
upozornenia teraz zákazníci nájdu 
preh adne usporiadané na prvej stra-
ne. Podrobnejšie vysvetlenie nájdete 
v priloženom letáku k faktúre alebo 
na www.zse.sk.

OTVORENÍ ZMENÁM K LEPŠIEMU

Radi si svoje záležitosti vybavuje-
te osobne? Rozumieme vám. Roz-

šírené otváracie hodiny a ponuku 
nových služieb so zaujímavými 

z avami môžete teraz o akáva  vo 
vynovených ZSE Centrách. Zastavte 
sa vtedy, ke  vám to bude najviac 
vyhovova . Sme tu pre vás v pon-
delok a v stredu 8.00 – 18.00 h, 
v utorok, vo štvrtok a v piatok 8.00 
– 17.00 h.

Vitajte v klube a užívajte 
si výhody naplno
Výhodné nákupy, relax a zábava 
i z avy na stavebný materiál, 

technické zariadenia a vybave-
nie do rodinného domu, to všetko 
je k dispozícii zákazníkom ZSE 
v aka ZSE Klubu.

Ak odoberáte plyn alebo elektrinu 
od ZSE, za nite využíva  aj výhody, 
ktoré vám z toho plynú. Na kvalitné 
produkty a služby poskytuje ZSE 
z avy až do výšky 35 %. U partnerov 
ZSE Klubu sa dá vybra  izola ný 
materiál, vykurovacie zariadenia 
a ohrieva e vody i solárne zostavy. 

Relaxova  sa dá aj za výhodnejšie 
ceny, elektroniku zoženiete online 
so z avami alebo sa rozhodnite pre 
skrášlenie svojho bývania. By  
v klube sa oplatí.

UDÁVAME ZÁKAZNÍCKE TRENDY
Ako prví mohli 
optimálne sadzby 
a úsporu za plyn zistiť 
v mobile zákazníci ZSE. 
Už v roku 2013 sa na trhu objavila 
mobilná aplikácia od ZSE Výber 
správnej sadzby, ktorá umož uje 
optimalizova  vaše platby za elektric-
kú energiu. Zárove  poskytne preh ad 
o tom, z oho sa skladá vaša cena 
za elektrinu. Po výpo te je možné 

ihne  z aplikácie prejs  na zmenu 
sadzby kontaktovaním dodávate a 
priamo z mobilu. Aj v aka alšej 
inovácii môžu zákazníci ZSE ušetri . 
S Kalkula kou úspory plynu si ah-
ko vypo ítate výšku z avy na plyn, 
ktorú vám oproti dominantnému 
dodávate ovi poskytne ZSE. Prak-
tickos  tejto služby oceníte aj vtedy, 
ke  vám aplikácia výsledok prepo tu 
odošle aj na zadaný e-mail, aby ste 
sa k nemu mohli v pohodlí domova 
kedyko vek vráti .

Elektrina 
ešte lacnejšie
Oproti minulému roku je garanto-
vaná cena nižšia o 17  %. Zákaz-
níci však ur ite ocenia aj alšie 
z avy, ktoré môžu získa  automa-
ticky. S extra dodato nou z avou 
4 % môže po íta  každý zákazník, 
ak po as roka odoberie viac ako 
2 MWh elektriny. Sta í na stránke 
www.zse.sk vyplni  krátky formu-
lár „Chcem lacnejšiu elektrinu“. 

BEZPEČNOSŤ NA PRVOM MIESTE 
A ZĽAVA 30 % K TOMU

Poruchám a ich negatívnym ná-
sledkom sa najlepšie vyhneme ich 
predchádzaním. 

Každý, kto má doma plynový spotre-
bi , by mal da  na odporú ania odbor-
níkov a vykonáva  pravidelnú revíziu 
plynových zariadení a spotrebi ov 
aspo  raz do roka. Aj ke  povinnos  
vykona  revíziu nie je daná zákonom, 
zabezpe enie ochrany života a zdravia 
udí je prioritou. ZSE prichádza práve 

z bezpe nostných dôvodov a kvôli 
zvýšeniu dostupnosti tejto služby 
s ponukou revízie plynových zaria-
dení so z avou až 30 %. 

Viac starostlivosti 
a podstatne menej 
s tarost í  s i  môžu 

užíva  zákazníci ZSE v aka no-

vej službe ZSE Zdravie. Rýchle 
telefonické konzultácie s lekárom, 
nad štandardné ubytovanie v nemoc-
nici i nákup liekov nevládnemu 
pa cientovi po hospitalizácii spojený 
s donáškou domov sú hlavné vý-
hody zdravotných služieb pre celú 
rodinu ZSE Zdravie. Po as prvých 
6 mesiacov je služba bezplatná, ná-
sledne bude spoplatnená sumou už 
od 1,95 € mesa ne. Všetky výhody 
rozšírenej zdravotnej starostlivosti 
nájdete na www.zse.sk. 

Keď potrebuje-
te radu lekára, 
nemusíte hneď 
volať na poho-
tovosť. V poho-
tovosti je už aj 
ZSE so službou 
ZSE Zdravie.

Zákazníkom ZSE 
poradí lekár na telefóne

Skvalit ovanie služieb a snaha o vä šiu ústretovos  vo i zákazníkom pod-
nietili zmeny na kontaktných miestach, ktoré sú po novom ZSE Centrá.

BA Kurier 282x390mm.indd   1 6.5.2014   10:08
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personalizovaná tlač transakčných a marketingových dokumentov
TransPromo (kombinácia transakčného a marketingového dokumentu)
obálkovanie, wrapping a fóliovanie 

D O S T A N E M E  V Á S  D O  S C H R Á N O K

adresné, neadresné a selektívne doručovanie zásielok
kontakty na cieľovú skupinu a návrh stratégie a kreatívy jej oslovenia
hybridná pošta

o b c h o d @ c r o m w e l l . s k

INZERCIA

Mrs.Sporty klub 472
Promenáda Tri Veže, Bajkalská ul.9/A
831 04 Bratislava, SK
Tel: 0911 018 343
www.mrssporty.sk

Otváracie hodiny:
Po  8 – 12 hod. a 15 – 19:30 hod.
Ut  7 – 11 hod. a 14 – 18:30 hod.
St  8 – 12 hod. a 15 – 19:30 hod.
Št  7 – 11 hod. a 14 – 18:30 hod.
Pi  8 – 12 hod. a 14 – 18:30 hod.
So  8 – 11 hod.

Sta te sa fanúšikom Mrs.Sporty Bratislava na Facebooku 
a budete dostáva  informácie o aktuálnych novinkách!

Vyskúšajte si jedine ný pocit by   t! 
30 minútový tréningový koncept 

pre ženy v každom veku v kombinácii 
s úpravou stravy. Neváhajte a vyskúšajte!

Kupón na nezáväzný 
skúšobný tréning

Mrs.Sporty Senec 
Pribinova 13, 
Tel.: 0902 594 404

www.mrssporty.sk

Mrs.Sporty Bratislava, Promenáda 
Tri Veže, Bajkalská ul. 9/A
Tel.: 0911 018 343

Na nábreží sa dá kúpiť káva z mobilnej kaviarne
Konečne sa už aj v Bratisla-

ve objavili prvé lastovičky 
ktoré môžu podporiť turis-
tický ruch v meste. Ide o tzv. 
pojazdný predaj kávy z mo-
bilnej kaviarne, ktorý ale vo 
svete i v Európe nie je vôbec 
ojedinelý. V hlavnom meste sa 
už dávnejšie objavila pojazdná 
káva Lavazza. Úplnou novin-
kou je mobilná kaviarnička, 
ktorú sme „stretli“ na dunaj-
skom nábreží vedľa osobného 
prístavu. Kaviarnička je ener-
geticky sebestačná a nemusí 
byť napojená na uličný rozvod 
elektrického prúdu. Ponúka 
široký sortiment talianskych 
káv Piadženo do ekologických 
pohárov. Zaujímavosťou po-
nuky je ajurvédska čakanková 
káva. 

(rl)

4 týždňový tréningový program s úpravou stravy na mieru 
bez stresu a hladovania.

Mrs.Sporty koncept pre ženy 
v každom veku je:
...efektívny 
cielene lepšia kondícia a pekná 
postava
...časovo nenáročný
30 minút 2-3- krát do týždňa, 
to zvládne každá z nás
...úspešný 
vďaka optimálnej tréningovej štruktúry a individuálnej 
starostlivosti
...motivujúci a zábavný 
pri spoločnom tréningu prebieha čas rýchlejšie
...zdravý 
pravidelný pohyb prospieva telu aj duši
...dlhodobo účinný 
s pravidelným pohybom a vyváženou stravou proti jojo efektu

Katarína, 
47, predtým

Katarína, 
47, potom

Len 30 minút do cieľa

ZAČNITE TERAZ 1 MESIAC LEN ZA POLOVICU!

INZERCIA

Koniec mája v Bratislave patrí knihám 
– čo ponúka festival BRaK?
BRaK, teda Bratislavský 
knižný festival, je prvým 
ročníkom podujatia, ktoré 
na prelome mája a júna 
predstaví v hlavnom mes-
te to najlepšie z tvorby 
spisovateľov, ilustráto-
rov, knižných grafi kov a 
typografov zo Slovenska 
a okolitých krajín.
 V priestoroch Pisztoryho 
paláca nás počas troch dní 
čaká okrem predajnej výstavy 
kníh desiatok malých a stred-
ných vydavateľstiev zo Slo-
venska, Českej Republiky, Poľ-
ska, Maďarska a Ukrajiny, aj 
bohatý sprievodný program. 
Na celý program v Pisztoryho 
paláci je vstup voľný. 
 Zahraničnými hosťami 
festivalu z radov spisovateľov 
budú pražský románopisec 
a fi lozof Michal Ajvaz, ukra-
jinský autor Taras Prochasko 
a poľský novinár a publicista 
Ziemowit Szczerek.
 Okrem autorských 
stretnutí, čítačiek, výstav 
a diskusií sa vo festivalových 
priestoroch uskutoční aj via-
cero divadelných predstavení 
a tvorivých dielní – v nedeľu 

1. júna so zvláštnym dôrazom 
na detského čitateľa. Deti sa 
budú môcť s Martinou Ro-
zinajovou naučiť ako vzniká 
kniha, vypočuť si Roba Rotha 
čítajúceho Hlbokomorské 
rozprávky, alebo precestovať 
svet za 1,5 hodiny s českými 
hosťami Alžbetou Zemano-
vou a Magdalénou Rutovou.  
 Chýbať nebude ani hudob-
ná zložka festivalu s dôrazom 
na literárne prepojenie. Na 
úvodnej zahrievačke 29. mája 
v KC Dunaj zahrajú bratislav-
skí urbánni poeti Kosa z nosa 
a košickí „mluvčí městské po-
etiky“ Kolowrat. Počas štvrt-
kovej zahrievačky sa predstaví 
aj kultový Literárny cirkus KK 
Bagalu, kde prečítajú ukážky 
z pripravovaných kníh Agda 
Bavi Pain, Tomáš Ulej, Má-
rius Kopcay a Laco Kerata. 
V sobotu v A4 – nultý priestor 
zahrá aj projekt NE:BO:DAJ 
so špeciálnym hosťom Jánom 
Boleslavom Kladivom. 
 V Pisztoryho paláci sa kni-
hy predstavia v širokej palete 
žánrov – chýbať nebude be-
letria, poézia, dráma, odbor-
ná a umenovedná literatúra, 

V Petržalke má vzniknúť 
športovo-rekreačný areál
Bratislavský samospráv-

ny kraj chce v juho-
východnej časti Petržalky 
športovo-rekreačný areál. 
Pozemky, zo západnej časti ohra-
ničené Dolnozemskou cestou, 
z južnej strany komunikáciou 
vedúcou na hrádzu Dunaja 
a z východnej strany auto-
busovým depom, vlastní 
1. župná a.s. Tá ich  prenajme 
výhercovi obchodnej súťaže, 
ktorú minulý týždeň vyhlásila 
župa. Podmienkou prenájmu 
je poskytnutie „najvhodnej-
šieho komplexného návrhu 
rozvoja územia v oblasti špor-
tu a rekreačného oddychu 
a jeho konštrukčné zhotove-
nie,“ píše sa v podmienkach 
súťaže. Návrh musí obsahovať 
riešenia vrátane „dynamickej 

a statickej autodopravy, verej-
nej zelene, napojenia na inži-
nierske siete a prvkov drobnej 
architektúry, vrátane peších 
a dopravno-obslužných prí-
stupov k okolitej zástavbe,“ 
doplnila hovorkyňa BSK Iveta 
Tyšlerová. Jednou z podmie-
nok je aj vybudovanie samot-
ných multifunkčných športo-
vísk a oddychových zón. Tie 
majú slúžiť verejnosti. Kraj 
odporúča v návrhu zohľadniť 
aj pokračovanie cyklotrasy, 
ktorá vedie po hrádzi. Pod-
mienky súťaže sú na webe 
BSK. „Účastníci obchodnej 
verejnej súťaže môžu predkla-
dať návrhy osobne alebo poš-
tou najneskôr do 4. augusta do 
14:00,“ dodala Iveta Tyšlerová. 

(bak)

Hrajte o balíčky kníh 
z vydavateľstva KK 
Bagala, lístky na 
koncert Kosa z nosa 
a Kolowrat alebo na 
koncert NE:BO:DAJ. 
Čo znamená KK v 
názve vydavateľstva 
KK Bagala? 
Odpovede posielajte 
do 26. mája na 

sutaz@bakurier.sk.

autorská kniha, komiks, ani 
tvorba pre deti. Súčasťou sú 
diskusie a prednášky reno-
movaných knižných grafi kov 
(Pavol Bálik), prekladateľov 
(Marek Brieška), ilustrátorov 
(Juraj Horváth). Dobrým zá-
kladom pre budúcu tradíciu 
je aj účasť Krakova – tohto-
ročného hosťujúceho mesta 
festivalu - ktorý patrí medzi 
sedem nositeľov titulu UNE-
SCO mesto literatúry. Festi-
val potrvá od 29. mája do 
1. júna, presný program 
na www.brakfestival.sk.

SÚŤAŽ

Letnú čitáreň pod Michalskou bránou opäť otvorili

Letnú čitáreň U čer-
veného raka pod Mi-

chalskou bránou v Bra-
tislave opäť otvorili pre 
verejnosť. Pre návštev-
níkov pripravili predsta-
venia, kultúrne podujatia 
a sprievodné programy, 
chýbať nebudú ani lite-
rárne podvečery. Predsta-

via sa tiež umelci z oblasti 

tanca, hudby či divadla. Či-

táreň je otvorená každý deň 

od 10:00 do 20:00, v sobotu 

do 18:00. 

 V prvej polovici toh-

toročnej sezóny pripravila 

Mestská knižnica v Bratisla-

ve v letnej čitárni tri hlavné 

projekty. Prvým je utorkový 

projekt Čítajme slovenskú li-

teratúru. Druhým projektom 

je štvrtkové Vlnenie U červe-

ného raka, respektíve mul-

tižánrové spojenie hudby 

a humoru na javisku. V rám-

ci tretieho projektu Folklór 

U červeného raka sa môžu 

návštevníci tešiť napríklad 

na SĽUK či Kobylku. 

(sita)

INZERCIA
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Chcete spoznávať vodné zákutia na 
Dunaji? Uvažujete o „lodičáku“?
Na to, aby ste sa vybláz-

nili na skútri, vodných 
lyžiach, alebo si užili rýchlu 
jazdu na motorovom člne, 
nemusíte jazdiť k moru. Bra-
tislava má úžasnú polohu pri 
Dunaji, druhej najdlhšej rieke 
Európy. Je to rieka bohatá na 
rybolov s čarovnými zastáv-
kami, ako napr. pri Devíne 
alebo Danubiane. Nezabud-
nuteľná je večerná plavba po-
pod mosty, kde je nádherné 
osvietená panoráma Brati-
slavy. 
 Ak by ste sa chce-
li stať priaznivcom vod-
nej turistiky, mali by ste 
vedieť, že do výkonu 
4 KW netreba mať tzv. lo-
dičák (preukaz vodcu malého 
plavidla), avšak  prúd v Du-
naji je veľmi silný, a preto sa 
odporúča mať silnejší motor, 
ktorý vám zabezpečí dobrú 
manévrovateľnosť a bezpeč-
nú plavbu. Preukaz odbornej 
spôsobilosti vodcu malého 
plavidla získate po absolvova-
ní kvalifi kačného kurzu, kto-
rý pozostáva z teoretickej a 
praktickej výučby a zo štátnej 
skúšky na Dopravnom úrade 
(pôvodne Štátna plavebná 
správa). O možnostiach stať 
sa oprávneným lodivodom 
sme sa rozprávali s inštruk-
torom Michalom Čermá-
kom,  www.lodicak.sk.  

Čo si má človek pred-

staviť pod pojmom „lo-
dičák“. 
 Hovorovo sa tomu hovorí 
aj kapitánsky preukaz alebo 
ofi ciálne preukaz vodcu ma-
lého plavidla. Jeho držiteľ je 
spôsobilý na vedenie motoro-
vého plavidla s dĺžkou maxi-
málne 20 m, pre 12 osôb bez 
obmedzenia výkonu alebo na 
vedenie vodného skútra. Platí 
na všetky rieky a jazerá v Eu-
rópe okrem tých, na ktorých 
je plavba zakázaná.

Zvládne to každý ale-
bo treba mať špeciálne 
schopnosti?
 Je to porovnateľné so šo-
férovaním auta. Teoretická 
skúška je robená formou tes-
tu, s odpoveďami a, b, c. A na 
praktickej skúške treba vedieť 
ovládať plavidlo, parkovanie, 
vyväzovanie lode a perfekt-
ne ovládať základnú výbavu 
lode. Je to vhodný darček nie-
len pre mužov ale aj pre ženy.

Je Bratislava priprave-
ná na masívnejší rozvoj 
osobnej lodnej dopravy?
 Podľa nás boom s loďami 
ešte len začne, keďže výlet na 
motorovom člne je ideálny a 
dostupný relax pre rodinu aj 
zaľúbený pár alebo adrena-
línový zážitok pre náročnej-
ších jazdcov. Teší nás, že sa 
v blízkej budúcnosti plánuje 
výstavba nových mól a parko-
vacích miest pre lode a poži-
čovne lodí, čo určite prispeje 
k rozvoju osobnej lodnej do-
pravy.

Koľko ľudí ročne vyško-
líte, ako dlho trvá taký 
kurz. Treba ho po čase 
opakovať? 
 Ročne vyškolíme okolo 
100 ľudí. Po absolvovaní kva-
lifi kačného kurzu skupiny A a 
B, treba do šiestich mesiacov 
zložiť skúšku na Dopravnom 
úrade. Potom vám preukaz 
platí bez časového obmedze-
nia. (Kategórie A a B sú pre 
vodcov malých plavidiel, C je 
na plachetnice a D na plť.)

Koľko taký kurz stojí a čo 
je v cene?
 Kurz u nás stojí 259 eur. 
Teoretická časť trvá 3 dni 
(piatok, sobota, nedeľa, do-
kopy 36 vyučovacích hodín) a 
prebieha v školiacich priesto-
roch priamo na Dunaji. 

(bak)

„Raketa“ jazdí do Viedne už 50 rokov

Bratislavská rýchloloď, 
mnohým známa aj ako 

„Raketa“, jazdí do Viedne 
už 50 rokov.  Na trase Bra-
tislava - Viedeň preplavila 
spoločnosť Slovenská 
plavba a prístavy – lod-
ná osobná doprava, a. s., 
(SPaP-LOD)  už viac ako 
milión turistov. 
 Plavebná sezóna sa tento 
rok ofi ciálne začala 19. aprí-
la plavbou na Devín. Známa 
„Raketa“, oslavuje na tra-
se Bratislava - Viedeň 50. 
výročie od prvej plavby do 
rakúskeho hlavného mes-
ta. Stalo sa tak 1. júla 1964. 
SpaP-LOD ponúka okrem 
pravidelných liniek rýchlo-
loďami medzi Bratislavou a 

Viedňou aj vyhliadkové plav-
by v Bratislave a okolí i netra-
dičné výlety do vzdialenejších 
miest na Dunaji. Vo svojej 
fl otile má šesť lodí roz-
ličných typov a kapacít, 
vhodných na rôzne príleži-
tosti. V rámci osláv pripravu-
je spoločnosť zatraktívnenie 
výletov Bratislava - Viedeň 
aj prekvapenia. „Plavby sa 
napríklad ponesú v štýle 
60. rokov. Turisti dostanú 
pamätné pasy s pečiat-
kou, personál bude oble-
čený v štýle tejto doby.“ 
prezradil riaditeľ spoločnosti 
Marek Považan. Za posled-
ných desať rokov na linke do 
Viedne prepravili takmer 300 
tisíc cestujúcich. Spoloč-

nosť pripravuje mimoriad-
nu plavba do rakúskeho 
Tullnu na výstavu kvetín 
a pribudnú plavby do Kremsu 
a Štúrova.
 Spoločnosť Slovenská 
plavba a prístavy - lodná osob-
ná doprava, a. s. so sídlom 
v Bratislave, plánuje v tohto-
ročnej plavebnej sezóne od 
apríla do októbra prepraviť 
na pravidelných a nepravi-
delných linkách po Dunaji 
okolo 100 tisíc cestujúcich. 
M. Považan očakáva, že počet 
cestujúcich sa v tomto roku 
môže zvýšiť o 5 až 10 % oproti 
vlaňajším vyše 93 tis. pasažie-
rom.

(rl)


